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ZIMSKA 
MAŠINIJADA 
’75

Š tu d en tje  s tro jn ištva  Jugoslavije 
p rirejajo  vsako le to  srečan je  na 
špo rtn em , znanstvenem  in k u ltu r
nem  p o d ro č ju , ki ga im enuje jo  
m ašinijada. Dolj>a le ta  nazaj je  b ilo  
le eno  ta k o  srečan je  le tn o  in sicer 
tak o  im enovana le tn a  ali velika 
m ašinijada. Pred dvem a le tom a se je 
m ed š tu d e n ti s tro jn ištva  ljubljanske 
fa k u lte te  fo rm ira la  ideja, da bi 
srečan ja  p rired ili tu d i v zim skih 
šp o rtn ih  disciplinah. T o  idejo so lani 
tu d i realiz irali—organ iz ira li so prvo 
m alo  ozirom a zim sko  m ašinjjado na 
Voglu. Res da zim ska m ašinijada 
n im a tak o  širokega sp e k tra  srečanj 
na r a z l ič n ih . p o d ro č jih , saj se 
om eju je  p re težn o  na  td cm ovan ja  na 
snegu in na  fo rm iran je  m edsebo jn ih  
b ra tsk ih  o d n o so v  so d e lu jo č ih  štu 
den tov  iz širše in ožje dom ovine . 
T oda u d eležba  na  lansko le tn i, prvi 
m ašinijadi je  pokazala , da le-ta ni 
o d v e č . T ako  So se p redstavn ik i 
s tro jn ih  v isokošo lsk ih  zavodov do
govorili, da b o  zim ska m ašinijada 
posta la  trad ic io n a ln a  šp o rtn a  pri
reditev , enako , k o t je  do sedaj bila 
to  le tna  m ašinijada. Za o rgan iza to rja  
sreča n ja  s p  .določili v isoko  tehn iško  
šolo.

G'

Priprave na drugo’ zim sko mašini- 
jado  so tra ja le  vec k o t dva m eseca. 
Glavni p rob lem  organ izato rja , to je 
k oord inacijske  k o n fe re n ce  ZSM na 
VTŠ, j e  b il zb ra ti p o tre b n a  f in an čn a  
sred stv a . V eliko  razum evanja  je  p ri 
tem  p okazalo  d ruštvo  V TŠ, k i je 
b ilo  pokrov ite lj m ašinijade, zago to 
vilo je  tu d i večino  p o tre b n ih  
fin an čn ih  sredstev  za organizacijo  
s reča n ja . O sta la  m anjkajoča  d enarna  
sredstva pa so prispevale n ek a te re  
m ariborske delovne organizacije.v

M ašinjjada sam a se je  začela  
2 3. feb ru a rja . O dprl jo  je  d irek to r 
V T Š, d r. L ju b o m ir Č repinšek, 
prispele goste  pa sta  pozdrav ila  v 
im enu  zd ružen ja  MVZ dr. V ladim ir 
B račič  in v im enu  o rgan iza to rja  
predsednik  koord in ac ijsk e  k o n fe 
ren ce  ZSM na V TŠ M arjan K očevar. 
V M aribor je  prišlo  o k rog  80 
š tu d en to v  iz še stih  v isokošo lsk ih  
središč (Zagreba, Beograda, Novega 
Sada, Skopja, T itq  rad a  in L jub
ljane). L etošn ja  m ašin ijada  je  

rld o b ila  nove tekm ovalce  to  je  iz 
lovega Sada, gostje iz T itograda  pa 

se n iso  udeležili špo rtnega  te k m o 
van ja . D rugi dan sreča n ja  so  si gostje 
ogledali sm u č išča  na  P ohorju  in jih  
tu d i p re izkusili. P opo ldne istega dne 
so ob iska li V TŠ, k je r j ih  je  d irek to r 
zavoda seznanil z glavnim i po tezam i 
te  šole. D r. Č rep inšek  je  o benem  
izrazil zadovoljstvo , da  je  zim ska 
m ašinijada v M ariboru  in da jo  
o rgan izirajo  š tu d e n ti  V TŠ, posebej 
še, k e r je  to  v času  pe tn a js te  
o b le tn ice  zavoda in trid e se tle tn ice  
naše so c ia lis tične  sam oupravne 
dom o v in e . Dr. A n to n  Jezernik , 
p red sto jn ik  stro jn eg a  oddelka , je 
seznan il p riso tn e  z s tro jn ištvom  na 
zavodu . G oste  so seznanili tu d i z 
de lom  š tu d e n tsk e  o rganizacije na 
šo li. Za te m  so si ogledali 
lab o ra to ry e  stro jnega  o ddelka  ter 
raču n a ln išk i cen te r.

N ajbolj n ap e t je  b il tre tji  dan, 'dan 
tekm ovanj na Pohorju . D opoldan  se 
je  50  tekm ovalcev  po m erilo  v 
sla lom u, p o p o ld an  pa je bilo 
tek m ovan je  v veleslalom u, k a terega  
se je  udelež ilo  5 1 sm u č a rjev , v 
slalom u je  najboljše sm u č a l Peter 
Božič iz M aribora (sled ijo : Ivan Dim 
ZG, M ojim ir T om  ZG, Drago Rataj 
MB, Iz to k  Skok LJ • . . ) .  V 
veleslalom u je  prvo m esto  zasedel

f r  -<4

Ш
Z agrebčan  Ivan D im  (sled ijo : Peter 
B ožič MB, M ojim ir T om  ZG, M arjan 
Podlesnik MB, Drago N anut LJ . . J .  
V ekipni razvrstitv i (slalom , 
veleslalom  in kom b in ac ije ) je  prvo 
m esto  osvojil M aribor, drugo Zagreb 
in tre tje  L jub ljana .

Z adnji dan  je  b ila podelitev  
d ip lom  in k o la jn . S v ečanosti so se 
udeležili p redsedn ik  zd ru žen ja  š tu 
d en to v  stro jn ištva  Jugoslavije Janez 
V od ičar, sek re tar istega združen ja  
Maks E delbaher, p redsto jn ik  s tro j
nega o d d e lk a  dr. Jezern ik  te r  vodja 
organizacijskega o d b o ra  m ašinijade 
Milan K rivograd,-ki so zm agovalcem  
izročili d ip lom e in p okale . U dele
ženci m ašinijade so ugotovili, da je 
le-ta uspela in da je  dosegla svoj 
n am en . P oudarjen  je  b il velik pom en  
tak šn ih  srečan j in tekm ovanj, k i 
gojijo b ra ts tv o  in e n o tn o s t m ed 
n a ro d i Jugoslavije. G ostje so b ili z 
o rgan izacijo  srečan ja  zadovoljn i. 
O rgan izato r je  p o sk rb e l tu d i !>a 
zabavo udeležencev, tako  je  b il na  
VTŠ ples, razen te g a je  deloval Press 
cen ter, ki je  vsak dan tra jan ja  
m ašinijade izdajal in form acije  o 
d nevn ih  dogodkih . Š tu d en tje  VTŠ 
so v sodelovan ju  z ak tivom  m ladih  

TAM pripravili ogled te  to v arn e . 
K ratka, vse se je  d o b ro  iz tek lo .
^TŠ se je  d o b ro  izkazala tak o  d a je  

. redsednik  združen ja š tu d e n to v  
stro jn ištva  Jugoslavije dejal, da b i 
brez b o jazn i p redali o rgan izacijo  
le tn e  m ašinijade (no rm aln o  sodeluje 
o k rog  800  š tu d e n to v  iz cele 
Jugoslavije) š tu d e n to m  VTŠ.

Ob k o n cu  b i še nekaj zabeležil o 
letošn ji le tn i m ašinijadi, k i bo v 
T jen tiš tu . in  b o  že  p e tn a js ta  po 
v r s t i . P o tekala  b o  od 5. do 10. m aja 
pod  polo ov ite ljstvom  tovariša  T ita, 
Na tej m ašinijadi bo sodelovalo  vseh 
18 akadem ij, višjih, v isok ih  šo l in 
fa k u lte t s tro jn ištva  Jugoslavije.

MARIO V E TR IH

Seja sveta 
združenja MV2

N a Z družen ju  m arib o rsk ih  v isoko
šolskih zavodov je  b ila d ru g a  seja 
sveta zd ružen ja . Na dnevnem  redu 
je , razen  poslovnega p o ro č ila  in 
k ra tk eg a  preg leda lanskega dela 
zd ružen ja , bil tu d i  razgovor o 
m aribo rsk i univerzi. P ro jek t u n iv er
ze v M ariboru je zah tev n o  delo , 
n ep o sred n o  zado lžen i za  o rgan i
zacijo  p ro je k ta  so ugo tov ili, d a  so 
raziskave o  o rgan iz iranosti visokega 
šolstva m in im alne . Zaradi tega  je  
bila p rim ernejša  u sm eritev  na m lajše 
raziskovalce, k i so kazali zan im anje 
za delo  na tem  neraziskanem  
p o d ro č ju . T oda d o  sedaj so o d  
p ro je k ta  že 'o d s to p ili n ek a te ri . 
sodelavci, ne  to lik o  zarad i slabih 
raziskovalnih  izk u šen j, k o lik o r za 
radi p reo b re m e n e jn o sti na red n em  
delovnem  p o d ro č ju , k o t tu d i v 
raz lik i po jm ovan ja  vloge visokega 
šolstva. Z ustav n im i sp rem em bam i 
so se razlike in n asp ro tja  v še 
pog lob ila  in tis ti, k i so  k a teg o ričn o  
vztrajali p ri svojih to lm ačen jih  
funkcije  univerze, so že v p rip rav 
ljalni fazi o d rek li svoje sodelovanje. 
T o  je  posebej z n ač iln o  za tis te  
raziskovalne naloge, k i so  b ile 
usm erjene na analizo  odnosov  m ed 
un iverzo  in d ru žb o . Zaradi n aš te tih  
razlogov, se je  izob likoval predlog , 
da b i b ilo  p ro b lem e racionalnejše  
reševa ti na  drug n ač in  (v o b lik i 
sim pozija). P ro jek t un iverze  v 
M ariboru (PU M ) sestavlja 18 gradiv, 
od  teh  je  šest p redstav ljen ih . Kljub 
vsem u om en jena  gradiva ne  obsegajo  
vsa p o d ro č ja , k i so bila v zasnovi 
p ro jek ta  p red v id en a , za to  bi jih  naj 
n adom estili s sim pozijem , za 
katerega  b i b ila zagotovljena 
m ed n aro d n a  u deležba .

S im pozij bo  p red v id o m a o rg an i
z iran  v jesen i tega le ta . Cilj 
s im pozija p a  je  o b o g a titev  gradiva 
PUM z nov im i p rispevki in is to ča sn o  
afirm acija  novo u stan o v ljen e  un iver
ze v  M ariboru  v jugoslovansk ih  in 
m ed n aro d n ih  okvirjih .

Č lanom  sveta zd ru žen ja  je  b il 
p redstav ljen  p re d o sn u te k  sam o
upravnega spo razum a o  zd ru ž itv i v 
u n iverzo , ka terega  b o  tre b a  o b rav 
navati tu d i na posam eznih  v isoko
šolskih zavodih. Pod to č k o  razn o  je  
p red stav n ik  p redsedstva  V K  ZSM 
seznanil svet zd ru žen ja  o  svojih 
s ta liščih  d o  štipend ijske  p o litik e , 
p redsed n ik  KUD Š tuden tv p a  je  
o p o zo ril č lan e  sveta  zd ru žen ja  na 
nezavidljiv po ložaj KUD Š tu d en t 
g lede p lačevan ja  n a jem n in e  za 
večn am en sk i o b je k t, ki b i naj b ila  
sedaj p e t d o  se d em k ra t večja  k o t za 

' n jo  'p re jšn jo  dvorano ,
m ario  vetrih
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ureja uredniški odbor:
glavni urednik: drago pišek
odgovorni urednik; mik rebernik .
sekretarka uredništva: marjja šuta
študentje in visoko šolstvo:
m ario vetrih  (urednik), darko koren, igor plohi
po litika  in gospodarstvo:
m aijan vešnar (u red n ik ), jani sirankoi bojan kovačič 
ku ltu ra : m itja žitnik (urednik), boriš čerpes lojze klem enčič 
likovnost: Silvije popovič ferdo rakuša (fotografija), milan erič 
tehnični urednik: m aijan hanl 
lek tor: branka v au p o tič ,.

Katedro sofinancirajo: Združenje visokošolskih zavodov Maribor, VK ZSM 
MVZ, K ulturna skupnost Slovenije in SO M aribor, Uredništvo in uprava Ob 
parku 5, 62000 Maribor, telefon 22-004, tekoči račun  51800-678-81846. 
Nenaročenih slik in rokopisov ne vračam o. Cena izvoda je 2,00 din (letna 
naročnina 25,00, za ustanove in podjetja 30,00 din). Tiska ČGP Mariborski 
tisk, Maribor.

Novo na VEKŠ
DELO ZSMS

V zače tk u  tega sem estra  sta bila 
sestanka OOZSM S I. in II. le tn ik a  
VE KS.

A ktiv  I. le tn ik a  je  b il o d  
ustanovitve  pa do  sedaj n eak tiven . 
P redsedn ik  RK  O O  ZSMS V EK Š je  
na se stan k u  p o n o v n o  p o u d a ril in 
navedel najbolj p o m em b n e  ak tiv 
n o sti in na loge , k i so osnova 
delovanja o sn o v n e  organizacije 
ZSMS v le tn ik u . A k tiv n o  v k lju č e 
vanje  v sam ouprav ljan je  na šoli naj 
n e  zajem a sam o delo  sveta le tn ik a , 
in še tukaj zgolj n ek a te re  p ro b lem e, 
am pak  naj p o s ta n e  e n o te n  in celovit 
p roces zas to p an ja  š tuden tske , p o p u 
lacije. Res je , da  je  im el svet I. 
•letnika dva se stan k a , na k a te rih  so  
obravnavali izp itn i režim  in p ro b le 
m a tik o  praks. T oda to  je  glede na 
k o p ico  p ro b lem o v , k i se po javljajo  
ravno  v I. le tn ik u , ab so lu tn o  
p rem alo .

O d  enajs tih  kom isij im ajo  zad o v o 
ljivo k ad ro v sk o - zasedbo  le tri, 
šp o rtn a , s ta tu ta rn a  in š tud ijska , pa 
še te  tri so bile d o  sedaj n eak tivne .

K er je  m rtv o  o b d o b je  p o č itn ic  za 
nam i, b o  ak tiv  I. le tn ik a  izvedel 
š iroko  zasnovano p ro p a  gando in  in 
fo rm acijsko  akcijo  o  ZSMS n jen i 
dejavnosti in ciljih . N a ta  .ia c in  naj 
b i za in teresira li č im več š tu d e n to v , 
da se vk lju č ijo  v to  organizacijo-

Prav ta k o  je  bila ed in a  in
najvažnejša tem a sestanka O O  ZSMS 
II. le tn ik a  agitacija in p ridob ivan je  
novih č lanov .

N a ob eh  sestank ih  sta se
izkrista liz irala  dva osnovna , p ro b le 
m a, k i s ta  zn ač iln a  za vse š tu d e n te  
V E K S, n e ifo rm iran o st o  sam o u p rav 
nih p ravicah  in d o lžn o s tih  in
n eak tiv n o st o z iro m a . nezain teresi- 
ran o st za širšo študijsko, in
o b štu d ijsk o  d ejavnost. V prvem  
le tn ik u  je  to  d o  n ek e  m ere
razum ljivo . Š tu d e n t p rid e  v p o p o l: 
no m a no v o  o k o lje , n e  p o zn a  sistem a 
dela, n e  u p a  n ic  vp raša ti itd , T o  je  
vse lep o  in  prav . P ričak u jem o  pa 
lah k o , d a  se je  d o  p rih o d a  na visoko 
šolo n a u č il  vsaj b ra ti. V vsaki 
številki K rpanovega lista , k i j e  izšla v 
le to šn jem  šolskem  le tu , so bile 
ob jav ljene o bširne  in zad o stn e  
in form acije  o  š tu d e n tsk i o rgan iz i
ran o sti in sam ouprav ljan ju , š tu d e n t 
je , s te  res tak o  leni, d a  se vam  še 
vašega lista ne  ljub i p reb ra ti?  Zakaj 
ste  na z a č e tk u  šolskega le ta  izvolili 
svoje p red stav n ik e?  Z a to , d a  je  
z a d o ščen o  goli fo rm aln o sti, ali pa 
za to , da  zas to p a jo  vas in vaše 
in terese?  V praša jte  te  p redstavn ike , 
kaj d e la jo , k ak o  vas zas to p a jo , po 
d rugi s tran i pa  jim  posred u je  svoje 
p ro b lem e , ka jti b rez  p o d p o re  vseh 
štu d e n to v  je  n jihovo  d e lo  n esm i
se lno . ta ras  poljanec

POROČILO KOMISIJE ZA
ORGANIZIRANOST, RAZ
VOJ IN STATUT

N a prvem  sestanku  kom isije  za 
o rgan iz iranost, razvoj in s ta tu t  smo 
izdelali okv iren  program , po 
k a te re m  naj b i delo  p o te k a lo . 
K o n čn i d a tu m  za izdelavo predloga 
prav iln ika o  p oslovan ju  OO ZSM" 
VEKŠ M aribor je  bil d o lo č e n  za 
m esec m arec. V endar pa je  kom isija  
po k aza la  iz red n o  p rizadevnost in je 
k lju b  vsem  težavam , na  k a te re  je  
na le te la  p ri sestavi pred loga,
p rečasn o  v m esecu feb ruarju
sestavila p red log  prav iln ika . Pri 
sestavi p rav iln ika  se je  kom isija  
posluž ila  s ta tu ta  ZSMS s ta tu to v  
o sta lih  e k o n o m sk ih  fa k u lte t v 
Jugoslaviji, p red loga  s ta tu ta  MVZ in 
praviln ika o  o rgan iz iran ju  in 
delovan ju  o b č in sk e  o rganizacije 
ZSM v M ariboru .

P red lq  p ta tu ta  b o d o  dob ili vsi 
p redsedn ik i kom isij in specializirane 
o rganizacije O O  ZSM VEKŠ 
M aribor.

K o n čn i ro k  za sprejem  praviln ika 
je  v m esecu aprilu , v en d ar upam o, 
d a  bo  z ozirom  na našo  p rizadevnost 
s ta tu t sp re je t že v m esecu m arcu.

Če b i k r i tič n o  ocen ili de lo  naše 
kom isije, m oram o ugo to v iti, da sm o 
v rek o rd n e m  času  spre je li p red log  
prav iln ika in  da b o m o  s takšn im  
d e lo m  tu d i nadaljevali.

jan i m iljenovič



Zahtevamo
(STALIŠČE 4. RAZŠIRJENE SEJE PREDSEDSTVA VK ZSM 
MARIBOR O RAZREŠITVI SO C IA LN O - EKONOMSKEGA 
POLOŽAJA ŠTUDENTOV NA MVZ)

K o sm o govorili o štipendijah je  b ilo  dogovotjeno, da bo z
l . ja n .  1975 vsak študent dobival štipendijo, k i bo zadovoljevala 
ijegov eksistenčni položaj. N ek o lk o  kasneje se je  cenzus, k i je  
bil ajprcj postavljen na m aksim um  1200,00 din, dvignil na 
1650,00 din. Dvignila se je  med tem  časom tudi prehrana in 
stanarina v študent k e m  dom u.

Sedaj ostane vprašanje, kaj je  ostalo od teh lepih objjub, ki so 
bile dane. Odgovor je  čisto  kratek . Bili smo izigrani k o t še nikoli. 
Štipendije so bile revalorizirane le na papiiju in danes konec 
meseca februaija ugotavljamo, da veliko študentov še ni dobilo  niti 
ne revalorizirane štipendije za mesec februar. Torej stanje je  res 
zaskrbljujoče. Vzrok za osip študentov in dijakov, k i je  letos tako 
vel k , so tud i ti neurejeni m aterialni pogoji in ne le slab študijski 
uspeh. Ugotavljamo, da študentje in dijaki že zapuščajo šolanje v 
Mariboru ravno zaradi teh osnovnih življenj k  ih  problem ov . Med 
njimi so predvsem študentje iz družin delavcev in k m e to v ,k i danes 
predstavljajo v š tu d e n tk i  populaciji le borih  5 % .P o  drugi strani pa 
vemo, da ta sloj predstavlja preko 75 % celotnega prebivalstva.

M oti nas tud i dejstvo, da študen ta vse pogosteje obravnavamo 
na dveh nivojih, se pravi, študen ta k o t bodočega intelektualca, ki 
bo  s svojimi sposobnostm i pripom ogel h hitrejšem u razvoju naše 
družbe, po drugi strani pa puščam o tega istega študenta, da 
prosjači osnovna sredstva za preživljanje.

Prepričani smo, da do neizvajanja sporazumov in dogovora ni 
prišlo zaradi nesoglasja med delovnimi ljudmi, k a jti delovni človek 
ni n ikoli zatajil, kadar je  šlo za tako bistvena vprašanja k o t je  
izobraževalce. Torej so napake nekje drugje. Po našem m nen ju , 
med vodilnim i struk tu ram i, k i se boje, da bodo izgubile iz rok 
privatno kadrovanje. O b tem  pa opozaijam o tudi rta*ne dovolj 
angažiran odnos za reševanje teh problem ov, družbeno pol. org. in 
drugih za to  zainteresiranih subjektivnih sil.

Čas je  že tud i, da se k o n čn o  enkrat prebije razkorak m ed 
ugotovljenim i življenj k i  mi stroški in  izplačanimi štipendijam i.

Nevzdržno je  nam reč dgstvo , da p o k u ša m o  reševati 
najrazličngša neskladja in trenutke g ospodarke  krize na račun 
najrevnejšega sloja, š tu d e n to v .

Bojim o se, da če  v najkrajšem času ne bodo  sprejeti ustrezni 
ukrepi glede podpisovanja družbenega dogovora in doslednega 
izvajanja le-tega, da bo v isokošo lka konferenca prisiljena izbrati 
nesam oupravno pot, da opozori vse odgovorne in širšo javnost o 
kriznem  položaju, k i vlada na tem za študente najbolj perečem u 
pod ro čju . _ _ _ _ _

Predsedstvo VK ZSM

. s ' 5Projekt univerze * 
Maribor

Z veliko ekspanzijo razvoja delovanja visokošolskih zavodov 
M aribor se je  počasi form irala po treba po  novem slovenskem 
univerzitetnem  središču. Ker pa je  za argum entiranje tako  
družbeno pom em bne zahteve po trebno  dovolj podatkov in' študij, 
so v okviru ZMZ ustanovili kom isijo za razvoj univerze M aribor, kil 
b i naj izdelala p ro jek t univerze M aribor (PUM). V ečino programov 
je  ta  kom isija že izvedla, ostali pa so v zaključni fazi obdelave. 
Podaljšanje roka za izdelavo pro jek ta  je  zahtevala predvsem 
obrem enjenost profesorjev, kakor tudi globalne družbene 
sprem em be v zadnjem  letu in pol. Center za razvoj univerze je  tako 
predstavil naslednja gradiva:

1. Projekt univerze M aribor -  utem eljitev, zasnova;
2. Vsebinska zasnova iorganizacijski m odel univerze M aribor;
3. O brazložitev predloga o preosnovanju ZVZ v M ariboru v 

univerzo v M ariboru;
4 . Študije o prostorski zasnovi univerze M aribor;
5. U niverzitetni b ib lio tečn i sistem;
6. Visokošolski izpiti;
7 . Analiza socialnih prem ikov v študentski populaciji v 

slovenskih in m ariborskih visokošolskih zavodih;
8. Modeliranje visokošolskih študijskih načrtov  — cirruculum ;
9 . Kadri in univerza;
10. M ariborsko visokošolsko središče in izredni študij;
11. Projekcija razvoja študentskega standarda;
12. Organizacija usm erjanja in svetovanja v visokošolski študij;
13. Problem i razveja računalništva v okviru univerze M aribor;
14. Sam oupravno organiziranje visokošolskega središča;
15. Stališča slovenskih javnih delavcev o utem eljenosti nove 

slovenske univerze; 16. Študijsko-raziskovalni p rojekt Slo
venske gorice k o t preizkus novega d idaktičnega pristopa;

17. Bibliografija del o problem ih visokega šolstva;
18. Inform acijsko gradivo.

Kljub obsežnosti gradiva pa ni bilo  m ogoče obdelati vseh 
vidikov ustanavljanja univerze, zato bo  predvidom a v mesecu juniju  
v M ariboru simpozij z naslovom „Visokošolstvo k o t del združenega 
dela; ta  simpozij b o  razdeljen na tri dele:

1. Osnovna organizacijska enota pedagoško-raziskovalnega
dela;

2 . N ačrtovanje visokošolskega pedagoško-raziskovalnega 
procesa in

3. Oblike visokošolskega študija.

Priprave na simpozij vodita organizacijski odbor in prireditveni 
odbor. N ikjer pa niso zajeti študentje , tako  da se postavlja 
vprašanje, k i je  zelo resno: vsepovosd, kjer se razpravlja o usodi 
študenta in njegovega dela, pozabljajo nanj in s tem  nehote 
poudarjajo nezaupanje do študijskega procesa, ki so ga formirali 
sami. Torej smo m i res le poizkusni kunci, k i ne bom o nikoli 
sposobni sam ostojno sodelovati in pom agati pri izgrajevanju 
študijskega procesa. S tem  pa se postavlja seveda vprašanje 
upravičenosti takšnih profesorjev, k i vodijo takšno politiko  in 
pravilen pristop  k  naši vzgoji.

marjan vešnar

X



ZAKAJ UNIVERZA V MARIBORU?
KAJ NAREKUJE NADALJNJO RAST VISOKOŠOLSKEGA 
SREDIŠČA V MARIBORU NJEGOVO PREOSNOVANJE V 
NOVO SLOVENSKO UNIVERZO?

Za nadaljnji d ruž i eno ekonom ski razvoj naše republike je 
po trebno utijevanje in razvijanje socialističnih proizvajalnih 
o dnosov , zasnovanih n a ' družbeni lastnini nad proizvajalnimi 
sredstvi in samoupravljanju delovnih ljudi; utijevanje takšnih 
sredstvi in  družbenih  razmer in oblik izobraževanja, k i bodo 
om ogočale vsestranski razvoj jro tencia ln ih  sposobnosti vseh 
delovnih ljudi, predvsem pa m ladine ter zagotavljale vsakomur 
razvoj v smeri svobodne, hum ane in socialistično usmeijene 
samoupravljalske osebnosti, ki bo  sposobna odločati o svojem 
lastnem  in družbendm  razvoju. Prizadevati si bo  treba za 
pospešavanje revolucionarnih sprememb v proizvodnem  procesu, 
kjer postajajo izobraženi in strokovno usposobljeni delovni ljudje 
odločilno  faktor napredka; ‘za m odernizacijo in stabilizacijo 
gospodarstva, ki je  precej odvisna od znanja; za enakomernejši 
razvoj vseh pokrajin naše republike in bogatitev večjih ku lturn ih  
središč na Slovenskem. Vse to  pa narekuje povečanje števila 
ustreznih kadrov .predvsem  visokošolskih. Na splošno naša država 
zaostaja glede števila srednjih in visokošolskih kadrov za drugimi 
srednje in tudi manj razvitimi deželam i. Slovenija pa je še pod 
državnim povprečjem  glede števila kadrov . Tudi za Slovenijo je  
značilna koncentracija strokovnjakov na določenih  področjih , tako 
je  severovzhodna Slovenija obm očje, ki je  m očno  deficitarno glede 
strokovnjakov ./V endar pa kadri niso nepravilno porazdeljeni le 
regionalno, prav tako  je  o č itn a  nesorazm erna razdelitev kadrov v 
gospodarskih in  negospodarskih dejavnostih v korist slednjih. 
Prim anjkuje nam tehničn ih  strokovnjakov vseh strok, 
ekonom istov, organizatoijev, pedagoških delavcev vseh profilov, 
pravnikov in km etijsko pospešebalnega kadra. To pa so 
strokovnjaki, ki jih  že sedaj šolajo v združenje MVZ vključeni 
visokošolski zavodi.

Povečanje kapacitet obstoječih visokošolskih zavodov, torej 
povečanje števila študirajočih, samo po sebi ni dovolj. Obstoječe 
visokošolske institucije, ozirom a visoko šolstvo nasploh, je 
po trebno reform irati. Šprem eniti je treba stari izobraževalni sistem, 
izobraževanje kadrov m ora biti povezano z vsemi družbenim i 
gibanji, To pom eni, da je treba izobraževanje vključevati v vsa 
gibanja sam oupravne socialistične druž>e, treba ga je  bolj 
dem okratizirati, om ogočiti vsem sposobnim, da se ne glede na 
m aterialno stanje izobražujejo do najvišjih m ožnosti. Povezava med 
visokimi šolami in delovnimi organizacijami, za katere šolajo kadre, 
bi morala biti neposredna. Uvajati bi b ilo  treba nove discipline, ki 
jih  narekuje h iter razvoj znanosti in tehnologije. Reforma naj bi 
prinesla tudi v pedagoško raziskovalno delo uvajanje novih m etod, 
oblik in tehnik, s katerim i bi se proces intenziviral in tako bi se 
aktivirali študenti, ki naj postanejo  resnični subjekt pedagoškega
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procesa. Reform a bi naj zm anjšala razlike m ed fizičnim  in umskim 
delom; po izkušnjah dom ače in še bolj tuje prakse, pa jo  je  lažje 
uresničiti v novem okolju, ki ni obrem enjeno z negativno tradicijo, 
k o t pa s preobražanjem  že ustaljenega. Razen tega navajajo številne 
okoliščine ter razlogi, da je  po trebno  v Sloveniji zgraditi novo 
univerzo, za katero  so ustrezni kadrovski in m aterialni jpogoji v 
obstoječem  visokošolskem središču v M ariboru . (Ž e leta 1980 bi 
bilo po trebno  začeti pripravljati tretjo  slovensko univerzo, ali pa 
razvijati visokošolske institucije po večjih središčih Slovenije).

V severovzhodni Sloveniji pa še obstaja drugi razlogi, k i 
narekujejo izgradno nove univerze prav v M ariboru. Dejstvo je, da 
je  om enjeno področje v gospodarskem  razvoju bistveno zaostalo. 
Potrebno je  opozoriti na splošno nerazvitost Kozjanskega, Haloz, 
Slovenskih goric in Pom uija. Za te predele je tudi značilno 
pom anjkanje k ad ro v , ki bi pripom ogli k razvoju gospodarstva, da bi 
b ilo  zm ožno om ogočiti prebivalcem razmere za življenjski obstoj.

DOSEDANJI REZULTATI DELA VISOKOŠOLSKEGA SRE
DIŠČA V MARIBORU SO TEM ELJNA KADROVSKA IN 
MATERIALNA BAZA NOVE UNIVERZE

Zaradi pom anjkanja kadrov v SV Sloveniji in njenem  starem 
industrijskem centru Mariboru in zaradi slabega dotoka 
strokovnjakov iz Ljubljane, je  celotna pokrajina splošno zaostajala. 
Gospodarstvo je vedno bolj poudarjalo svojo zahtevo po 
ustanovitvi ustreznih  visokošolskih zavodov v Mariboru . Zahteve 
resolucije zvezne skupščine (o izobraževanju strokovnih kadrov iz 
leta 1960) po reform i visokega šolstva in po hitrejšem  šolanju 
kadrov so pospešile realiziranje želja gospodarstva, tako se je  v letih 
od 1959 do 1961 v M ariboru razvilo 6 visokošolskih zavodov in 
njiliovo združenje: leta 1959-VEKŠ in VTŠ; leta 1960-VPŠ, VAŠ 
in VSŠ (višja stpm atološka šola, ki je bila nekaj let pozneje 
ukinjena); le ta 1961-PA in združenje MVZ. (Istega leta so bila na 
novo ustanovljena visokošolska središča v Nišu, Prištini, na Reki -  
sedaj so tam  univerze).

Že prva leta je  dosegel vpis na zavode združenja visoke 
številke, kar nam  dokazuje, da v M ariboru je resnično bilo 
po trebno organizirati visokošolski študij. Doslej se je  vpisalo več 
kot 30.000 študen tov , kakšni 2 /3  izrednih, kar je za zavode 
združenja značilno1. Slednji so organizirali izredni študij tud i izven 
Maribora, tako imajo sedaj v združenje vključene šole nad 30 skecij 
in centrov za izredne študente in tako rekoč pokrivajo dejasko 
celotno ozemlje Slovenije. Na MVZ je doslej diplom iralo več k o t 
6000 študentov , nekateri tud i na drugi stopnji (VEK Š). Večina 
diplom antov se pri študiju na prvi stopnji zaposli, le slaba če trtina  
nadaljuje študij na ustrezn ih  visokih šolah ozirom a fakultetah.

Socialna struk tu ra š tuden tov ,k i študirajo v Mariboru, je  boljša 
k o t na ljubljanski univerzi, v povprečju je  bila 1 /2  študentov iz 
km ečkih  in delavskih družin, 1 /3  iz uslužbenskih družin .

Ob ustanovitvi združenja so visokošolski zavodi dobili kadre v 
glavnem iz gospodarskih organizacij. To so bili strokovnjaki 
podkovani na prak tičnem  področju , vendar so se na visokošolskih 
zavodih začeli posvečati tud i znanstveno raziskovalnem deju* 
študiju, tako da ima od 115. rednih in 93 . pogodbenih učiteljev kar 
57 vsaj tre tjo  stopnjo (podatk i iz šolskega leta 1 9 7 1 /7 2 ), večina 
ostalih pa se pripravlja na magisterij ozirom a d o k to ra t. Učitelji 
združenja so v preteklih  le tih  objavili okrog 500 sam ostojnih knjig, 
učbenikov in razprav v našem in tujem  znanstvenem  tisku, 
sodelovali so na številnih sim pozijih in kongresih . . .

Prostori združenja so sprva bili neprim erni. Sedaj imajo 
ustrezne prostore le trije zavodi (VEKŠ, VTŠ, VAŠ), za PA bo  v 
bližnji p rihodnjosti izgajeno novo poslopje. VPŠ rešuje svoje 
prostorske problem e z gostovanjem  na VEKS.

Razen za študij je ZMVZ poskrbelo tud i za bivanje in 
pretirano študentov Y  treh do seaaj zgrajenih sto lp ičih  biva 660 
študentov , večina teh  se lahko hrani v menzi v študentskem  
naselju. Toda stanovanjske kapacitete so še vedno prem ajhne. Ta 
problem  bo  nekoliko ublažil nov sto lp ič , ki ga bodo po 
predvidevanjih začeli graditi letos.



Treba b i b ilo  še om eniti, da sta od 6 . višjih šol izpred 
petnajstih let sedaj že dve visoki. Prva -V E K š  — ima že pravico 
podeljevanja doktorata, druga —VTŠ — ima drugostopenjski študij 
le na strojnem  oddelku, vendar pa načrtu jejo  tudi prehod  drugih 
oddelkov na drugostopenjski študij, obenem  pa tretjestopenjski 
študij na strojnem  oddelku. Prav tako nam eravata V PŠinV A Š 
razviti še študij .a drugi stopnji.

Г  'ŠE P A N JE  PRIPRAVE ZA PREOSNOVANJE ZDRUŽENJA V 
UNIVERZO

Najprej poglejm o nekaj številk iz resolucije o dolgoročnem  
razvoju SR Slovenije: čez 15 le t naj bi bilo  v Sloveniji 30 do 40 
tisoč študentov , do leta 1985 bi naj imela Slovenija dvoje 
univerzitetnih središč z po 12 do 15 tisoč študen ti.

Torej v Sloveniji potrebujem o novo, sodobno univerzo, za 
katero  so najustreznejši pogoji ustvarjeni v M ariboru. Zaradi tega 
sta samoupravna organa združenja -  pedagoško raziskovalni svet in 
svet združenja na osnovi resolucije o dolgoročnem  razvoju SR 
Slovenije (področje visokega šolstva) že sprejela , Razvojni nač rt 
do leta 1975“  in .R azvo jn i projekt do leta 1985“ , oboje pa 
pom eni razvoj sedanjega visokošolskega središča v univerzo. 
Republiška izobraževalna skupnost je  odobrila sredstva za izdelavo 
kom pletnega projekta univerze v M ariboru. Im enovana je  bila 
razvojna komisija, form irana raziskovalna skupina, zbrana 
sorazmerno bogata dokum entacija in postavljena strokovna služba. 
Delo raziskovalnega tim a naj bi b ilo  dokončano  do leta 1973. 
Vendar je  prišlo do nepričakovanih težav, do odstopa nekaterih  
sodelavcev ipd. (preberi vesti s seje sveta združenja).

NEKATERE TEM ELJNE SMERNICE VSEBINSKEGA IN 
ORGANIZACIJSKEGA MODELA NOVE UNIVERZE

a) -  SAMOUPRAVNO SOCIALISTIČNO ANGAŽIRANA 
UNIVERZA

Preraščanje visokošolskega središča v novo slovensko univerzo 
lahko sm atram o za norm alen razvojni proces živega visokošolskega 
organizma, ki ne želi stagnirati. B odočo univerzo m ora prevevati 
socialistična idejnost, ki pom eni dejansko realizacijo marksi
stičnega pogleda na svet in družbo; znanstvenost, k i naj odkriva 
zakonitost in dialektiko v razvoju narave, d ru& e in človekovega 
mišljenja ter socialistično sam oupravno organiziranost, k i 
zagotavlja ustvarjalno sodelovanje učiteljev in študentov k o t dveh 
ENAKOPRAVNIH subjektov v pedagoško raziskovalnem delu. 
Univerza m ora delovati v skladu z enotnim i idejnimi osnovami in 
razredno usmeritvijo samoupravne socialistične družbe, b iti tnora 
obrnjena k  naši stvarnosti, odsevati jo  m ora v vseh njenih splošnih 
in specifičnih po tezah .

b) -  ZNANSTVENE DISCIPLINE, KI JIH  BO UNIVERZA V 
MARIBORU GOJILA IN RAZVIJALA

Nova slovenska univerza v M ariboru naj bi razvijala tiste 
discipline, kjer se kaže večja deficitarnost kadrov /  S svojo 
dejavnostjo naj bi dopolnjevala in razbrem enila univerzo v 
L jubljani. Na osnovi samoupravnega združenega dela, ki bodo 
opravljale pedagoško in raziskovalno dejavnost na področju  
ekonom skih, kom ercialnih, tehniško ekonom skih, organizacijskih, 
pravnih, tehniških, b io tehn ičn ih  in pedagoških ved z vsenii 
potrebnim i sprem ljajočim i disciplinam i. Vse navedene vede v 
osnovi že gojijo in razvijajo na šolah, ki so sedaj vključene v 
združenje in jih  bo  po trebno  le naprej razvijati, izpopolnjevati in 
dopolniti 2 nekaterim i novimi znanstvenimi disciplinam i. 
Pedagoško raziskovalno delo bo  m oralo b iti organizirano tako, da 
bosta redni in dopolnilni študij dva enakovredna elem enta. Redni 
študij nam  bo dajal strokovno izoblikovane, družbeno razgledane 
mlade ljudi, k i bodo  po študiju v povezavi s svojim prejšnjim  
Visokošolskim zavodom , in to  na tak način, da se bodo udeleževali 
predavanj, strokovnih posvetovanj, in drugih oblik dopolnilnega 
študija.

c) -  OBLIKE IN METODE ŠTUDIJA

Za prvi le tnik je predvidena oblika programiranega študija, v 
višjih le tn ik ih  bi tem eljil študij vedno bolj na individualnem 
ozirom a skupinskem  študiju z uvedbo m entorstva in uvajanjem v 
raziskovalno delo. Učitelj in študent naj bi nastopala k o t 
enakovredna subjekta v pedagoško raziskovalnem procesu , ustvarila

samoupravni tem eljni odnos študentov in učiteljev ter ostalih 
delavcev oddelka.
d) -  FLEKSIBILNOST IN INTERDISCIPLINARNOST 
ŠTUDIJSKIH PROGRAMOV

Študijski program  bi naj bil sestavljen iz teh  delov: OBVEZNI 
TEMELJNI PREDMETI bi obsegali poleg tem eljnih splošnih 
p red m eto v ,k i so pom em bni za stroko (m atem atika, fizika, . . . )  še 
vrsto predm etov za družboslovno m arksistično izobraževanje 
študentov; OBVEZNI IZBIRNI PREDMETI bi naj obsegali 
specifična znanja izbrane stroke: NEOBVEZNI IZBIRNI
PREDM ETI. Pri tem  bi m orala b iti zagotovljena ne samo 
teo re tična, tem več predvsem prak tična m ožnost širokega 
kom biniranja znotraj posam ezne discipline in med disciplinami, kar 
predstavlja osnovo interdisciplinarnega štud ija.
e) STOPNJEVANJE ŠTUDIJA TEMELJI ORGANIZACIJSKI 
PRINCIP

Visokošolski zavodi v M ariboru so opravičili obstoj 
stopnjevanega študija tako bo tudi univerza ohranila stopnjevanje, 
kjer se b o  le-to pokazalo racionalno.
0  -  IDEJNOST IN MARKSISITCNO IZOBRAŽEVANJE

Za kvalitetno izvedbo m arksističnega izobraževanja vseh 
študentov je  svet združenja že ustanovil , C enter za m arksistične 
štud ije" . Za študente I .  stopnje bo  pripravljen eno tn i program 
m arksističnega izobraževanja, m edtem  k o  bo  za II. stopnjo 
prilagojen posameznim smerem Študija.

g) VELIKOST UNIVERZE
N a vseh stopnjah naj bi študiralo optim alno 7 do 8 tisoč 

rednih š tu d e n to v . Takšen obseg naj bi dosegli le ta 1985. Razen 
rednih  študentov je  treba predvidevati še m nožico slušateljev na 
raznih oblikah perm anentnega izobraževanja, tako bo  skupno s 
temi doseženo število 12 do 13 tisoč £ a  tako število študentov bo 
po trebn ih  7 00 do 800 pedagoško znanstvenih delavcev. Za 
predvideno število študentov  bo treba zagotoviti do tega leta vsej še 
2000 novih postelj. Ob* takšnem , številu študentov bo  treba 
povečati prostorske kapacitete obsto ječih  zavodov .

m ario vetrih

(Povzetek iz gradiva PUM: „Obrazložitev predloga o preosnovanju združenja 
visokošolskih zavodov v Mariboru v univerzo v M ariboru").
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Rim, 25. jun ija  1960. Veliki am fiteater pravne fakultete, do 
zadnjega k o tičk a  napolnjen s kandidati za izpit. V dnu dvorane 
27-letni „d o tto re " , za študente „professore", v resnici pa 
„assistente volontario" preizkuša svoj lasten spomin na 
prestrašenem  in zm edenem  k a n d id a ta  Ura je  poldne in sonce se z 
vso silo upira v velika okna. Vse se duši v lastnem  potu  in 
sodoživlja kandidatovo usodo — ali bo, ali ne bo  kaj spravil iz 
sebe. . .  V trenutku  pa se je  situacija spremenila: m ladenič iz 
Aquile ni več vzdržal v igri z izpraševalcem, pognal se je na noge in 
pričel k riliti z rokam i ter vpiti nerazumljive stavke. Avditorij je 
onemel, „professore" pa se je  v sveti jezi dvignil in z m očno 
k lo fu to  poslal študenta nazaj na njegovo mesto.

Beograd .1966. Oragoslav Milanovič je opisal prim er z ene od 
beograjskih tehničnih  fakultet. Š tudentje so več mesecev dresirali 
m ačka, da bi prinašal listke iz dvorane, kjer se polagajo izpiti, v 
prostor, k jer bi delovala posebna ekipa študentov, oprem ljenih s 
pripom očki in drugimi pomagali, te r  vračal že končane izpitne 
naloge. Akcija je  bila naštudirana s cirkuško preciznostjo, vendar je 
stari profesor vse skupaj nekako „zavohal*1 in večm esečni trud  je 
padel v vodo.

Ljubljana 1965. Suspendiran je  bil univerzitetni profesor, ki je  
že leta vztrajal, da prihajajo študentke na izpit k njemu domov. 
Nobena od njih ni zbrala toliko smelosti, da bi to prijavila. Na 
k o n ču je  to  storil zaročenec ene od „izprašanih** študentk.

M aribor 1975. Na učiteljev naslov je  prispelo pismo in 
naknadno še telefonski poziv, v katerem , verjetno kak finančno 
podm azan inštalater, predlaga ubogi pari — profesorju, da za 
kakšnih sto  jurjev (lahko tudi več, ni problem !) „spusti** njegovo 
sicer uporabno deklico, k i  pač reva, nekega predm eta ne more 
prebaviti.

Prav gotovo to  niso najbolj karak terističn i prim eri, na osnovi 
katerih  bi lahko izoblikovali kakšne globlje sklepe o naravi 
visokošolskega izp ita  Problemu, ki se ga lotevamo v seriji štirih ali 
petih  člankov, smo hoteli dati le ustrezen dram atičen ton. 
Vprašanje je , če je  tudi to  potrebno, saj je  dovolj izgovoriti 
m agično besedo ,4zpit“ , pa že vsakom ur stopijo pred oči najbolj 
neprijetni in tesnobni trenutki, kar jih  je kdajkoli v življenju 
preživljal. Odkar se zavedamo, nas ustrahujejo s takšnim i ali 
drugačnim i izpiti in vedno je to povezano s stresi, ki teijajo 
ogrom no psihično in telesno energijo, . z zelo m ajhnim  
„izkoristkom**. Še najbolj čudno pri vsem tem  pa je , da o tem 
usodnem  m om entu  človeškega življenja vemo zelo malo. Zdi se 
celo, da se zavestno odvračam o od poglobitve v to  vprašanje in da 
se v tem  skriva tudi m alo zlobe: če sem moral jaz  prehoditi to  
kalvarijo, naj jo  še drugi, če se hočejo  „zveličati**.

Skušal sem zbrati vse, kar je  b ilo  v Jugoslaviji po vojni 
napisanega o visokošolskem izpitu. Sedaj dvomim, da je o tem 
napisanih kaj več kot dvajset člankov in razprav. Ko sem ob njih 
pregledal še- nekaj obsežnejših tujih knjig o tej materiji, sem zbral 
toliko smelosti, da se kljub temu, da moja eksistenca zavisi od njih, 
zavzemam za odpravo visokošolskih izpitov.

Poizkušajmo sedaj nekoliko širše opisati t. L izpitno situacijo. 
Pri tem  se bom o oprli na izsledke anket in intervjujev, ki jih  je 
opravil dr. Milanovič z beograjske medicinske fakultete. Njega je 
pritegnilo dejstvo, da na njegovi fakulteti odstopi od prijavljenega 
izpita kar 65 % študentov. Nekaj teh  prim erov je  posebej analiziral:

1. Š tudentki Z. K. se je  vse „ustavilo**. Preprosto ne m ore več 
na izpit. „ S tra h jo  je  pred neuspehom  in vedno bolj jo  teži občutek  
m anjvrednosti, ker so ji  boljši študentje ušli“ . Sedaj razmišlja, če ni 
m ogoče sploh „preneumna** za študij, k i si g a je  izbrala in da so 
bile dosedanje dobre ocene samo naključne. Prej je  manj 
razmišljala in več delala, sedaj pa se je stvar obrnila in ne more si 
pomagati. Ko vzame knjigo v roke se razjoče in vsega je  konec.

K do je  kriv, da naša študen tka ne bo  dosegla poklica, ki si ga 
je  želela in za katerega je tudi sposobna? Kriv je  strah pred 
neuspehom , izpit pa je  prilika, kjer je  neznansko več m ožnosti za 
neuspeh, k o t pa za uspeh. Kriv je  torej izpit sam.

2. R. P. je  bila najboljša študentka v letniku. Zgodilo se ji je, 
da jo  je  zapustil fant. To je  v začetku zelo m im o prenesla, ko pa ie 
prišel čas izpitov, je  ,,prišlo vse za n jo" . Koncentracije je bilo 
konec, neprestano so se j i  mešali o bču tk i neuspešne ljubezni s

slutnjam i neuspešnega izp ita  Pričela je  piti in napravila samomor. 
Kdo je  kriv? Ali bi m oral fant svoje občutke podrejati izpitnim  
rakom ? Saj to  je  bedarija! Krivo je  stanje, v katerega je  študentka 
padla, ko  je  nastopil trenutek  izpita.

3. Starejšem u študentu  B. C. se je  zgodilo, da ga je  v trenutku, 
ko  je  šel ravno odjavljat izpit, profesor na silo zvlekel v kab inet in 
na svoje veliko presenečenje je izpit opravil. Sedaj že več let ne upa 
k nekem u lažjemu izpitu, ki mu je  še ostal in'Upa, da ga bo spet 
nekdo presenetil in bo  izpit opravil, ne da bi sam to hotel. Njegova 
življenjska eksistenca je  povsem negotova, čeprav je  p rak tično  že 
zdravnik. Kdo m u je kriv, če ne upa k  izpitu. . .  ?

„Prestrašeni" študentje, k i odjavljajo izpite, bežijo pred 
uspešnimi študenti in se zatekajo k  agresivnosti ali v , .solzno 
dolino** obupovanja in nenehnega jadikovanja; ni denarja (zelo 
pogostom a ga res ni), ni stanovanja (zelo pogostom a ga res ni), ni 
sprostitve (zelo pogostom a res ni prave sprostitve, čeprav je lahko 
veliko preveč , ;zabitega“ časa) itd. . .  Izredno veliko se študentje 
ukvarjajo z zbiranjem  informacij o izpraševalcu. Evidentirajo se vsa 
njegova vprašanja za nekaj le t nazaj, k i se jih  lahko nabere nekaj 
sto. Posebej se izločijo  t. i. „njegova" vprašanja Ugotavlja se, ali je  
bolje k izpitu med prvimi ali med zadnjimi ali pa na sredini. 
N atan čn o  se ve, kako izpraševalec reagira na gola bedra, na 
frizuro, na prozorno bluzo, na kavbojke itd. . Organizirajo se pravi 
seminarji o um etnosti prepisovanj a, raznih „odrešilnih** listkov in 
podobno. Za vse to  izgubi študent tedne in mesece, ko b i lahko 
bral pam etne knjige in se ukvarjal z koristn im i zadevami.

Ž a  neuspeh pri izpitu navajajo študentje kar 68 različnih 
razlogov. Od tega so jih  45 vzeli nase, 23 pa so jih  naprtili 
izpraševalcem. Katere razloge vidijo na svoji strani: neznanje, težki 
življenjski pogoji, slabo zdravje, šibka volja, lenoba, 
preobrem enjenost s poukom , u trpjenost, površnost, strah, prem alo 
samozaupanja, sramovanje pred prijatelji, obču tek  m anjvrednosti, 
obču tek  krivde pred starši. Pogostoma se med razlogi navaja smola 
in različne slučajnosti (vse so preštudirali, samo tistega ne, kar so 
bili vprašani). Mnogi zatrjujejo, da so znali vse pa tudi to  ni b ilo  
dovolj. Nadalje navajajo neprespanost, nekoncentriranost, jecljanje, 
zaljubljenost i t d . . .  Mnogi omenjajo , .izpitno trem o ", zaradi 
katere niso spravili iz sebe n iti besedice.

Zanimivo je, da so v veliko večji napetosti tisti študentje, ki s 
svojo pripravljenostjo reflektirajo na višje ocene. Mnogo mirnejši so 
tisti študentje, ki pristopijo  k izpitu na pol pripravljeni in „nim ajo 
kaj izgubiti".

Na naslov izpraševalca gredo naslednje pripom be: splošna 
nerazpoloženost, ali je  imel ta dan družinski prepir, kako je spal, ali 
je  dolgo čakal na m estni avtobus, subjektivnost ocenjevanja, 
neobvladanje lastnega predm eta, em ocionalna intoleranca, 
intelektualna nečim rnost, želja, da bi se s strogostjo pri izpitih 
odkupil za strokovno nesposobnost itd. . .

Splošno študentsko spoznanje je , da izpraševalci ocenjujejo na 
osnovi „ha lo  efek ta" , po tem  ko vidijo predhodne ocene v indeksu.

(SE BO NADALJEVALO) 
Franci PIVEC



Svet se je  zvrtinčil, izgublja se v vse večjih  sprem em bah. Kar je 
staro, neuporabno, je  treba zavreči. Živimo v novem in za novo, 
živimo v času revolucionarnih sprem em b, gibanja, k i nas sili k 
akciji, gibanja, ki nam obljublja boljši ju tr i .  S tatične znanosti, 
dogm atične resnice so prerasle m ah spoznanja, potrebe po gibanju, 
po dinam ični rasti kvalitetnejših odnosov v družbi in s tem  
kvalitetnejših  m ožnosti za življenje. Svet se je  zvrtinčil v 
sprem em bah in izgubil se bo v kaosu nasprotij, če ne bom o 
perm anentno sledili zahtevi po boljšem , zahtevi po 
enakopravnejšem in naprednejšem  uveljavljanju pravic vseh ljudi, 
ljudi vseh starosti, spolov in stopenj izobrazbe.

m inim um a življenjskih stroškov .R es  je , d a je  življenjski mifiimum 
ugotovljen in se giblje po novih ocenah okoli 1700,- din, vendar ta 
ocena za m ariborsko področje ni m erodajna. Pri nas se še vedno 
giblje od 100 do  350 dinarjev, nakazila študentom  še vedno 
prihajajo 20. v mesecu in ne 1 0 . ,k o t je  v pogodbi o štipendiranju 
zapisano, ta  m iloščinski m inim um  je še vedno isti, čeprav je  v 
pogodbi zapisano, da se bo  spremenil do višine, ki om ogoča znosno 
življenje, 1 .1 . 1975 . . .

Vprašujem se, kako je  to  v naši socialistični stvarnosti, ali vsaj 
v form alno—pravnem pogledu m ogoče. Kje je  tisti faktor, k i b i to  
raziskal, kje je  organizacija, k i bi zresnila in prisilila k spoštovanju 
pogodbenih obveznosti tis te , ki jih  kršijo. Znano, je , da ne bo 
n ihče vprašal študenta, ali im a denar za kosilo, obleko, . . .  niti mu 
tega ne bo  dal „na k red o “ , am pak bo  zahteval od  njega plačilo v 
gotovini. Tukaj ne bo  dilem e. T orej, študentje si bom o sposojali od 
vseh stricev, te t, b ra tov , sester, delali bom o pri vseh m ogočih  virih, 
iskali m ožnosti za preživitev in s tem  ne bo le trpelo pomanjkanj a 
naše telo, am pak tu d i naš študij, osnova družbenega razvoja. In 
sedaj še vprašanje: K do ima pravico zavirati družbeni razvoj, kdo je 
tis ti, k i si upa odreči družbi, kar j i  pripada, kdo  postavlja družbi 
polena na po ti k  razvoju, na po ti do enakopravne uveljavitve in 
kvalitete sam oupravnih odnosov na novi znanstveno-raziskovalni

GIBALO RAZVOJA
Tako je  v naši družbi prišlo na področju  znanstvenega 

izobraževanja do nove kuk tu re , do un ičenja elitiziranja znanosti, 
do posplošitve tega in tesne povezave s prakso, z bazo ki nam 
om ogoča življenje, z družbeno reprodukcijo. In avantgarda tega 
razvoja je  še vedno priznana, še vedno stoji na naprednih pozicijah 
razrednega boja, še vedno se bo ri za napredno uveljavitev 
racionalnih in splošno po trebn ih  resnic, ta  avantgarda je še vedno 
študentska populacija. Izhajam iz h ipoteze, da je  m ladost gibalo 
razvoja, da je  m ladost tista, ki om ogoča h itro  prilagajanje in 
oblikovanje takšnih p ro filo v -k ad ro v , k i niso obteženi z 
nazadnjaškim i težnjam i in apolitičnim i m iselnostm i.

V M ariboru, v m ladem  visokošolskem  centru, je  veliko 
storjenega. Velik korak, dolg 15 let, je  našel trdna tla, združil se je 
v novo organizacijsko področje, v novo univerzo, ki ne bo  sama 
sebi namen, pač pa bo izhajala in se obračala k praksi, k  bazi svoje 
m oči. k osnovi svojega razvoja. Ta 1 5 -le tn a  po t je  m orda kratka , 
uspeh pa ji je  om ogočila prav povezava s prakso in pa entuzijazem  
voditeljev, entuzijazem  posameznikov, ki niso klonili v takšnih in 
podobnih  nesmislih antagonizm a, posam ezniki, ki so se zavedali 
potrebnosti tega razvoja in konstitu iranja univerze. Tem u pa je  
podobna v m arsičem  tu d i naša-kadrovska politika, predvsem pa 
njena spoznana potreba po znanstveno—raziskovalnih kadrih , njena 
spoznanja, da je  gibalo razvoja znanje, da je  znanje edina m oč 
napredka. Znanje in solidarnost v skupni borbi vseh naprednih sil.

TEM ELJI V NEUSPEHIH
Kadrovska politika — po treba po znanstveno—raziskovalnih 

kadrih , k i j ih  izobražuje naše visoko šolstvo, pa ima temelje v 
gospodarstvu, v njegovih neuspehih. Glavni neuspeh je predvsem v 
nepovezanosti, v neizkoriščanju vseh silnic razvoja, kar se kaže v 
neproduktivnosti, pa tud i v slabi poziciji našega gospodarstva na 
svetovnem trgu, v naši konkurenčn i sposobnosti. Ugotovljeno je, 
da se nobeno gospodarstvo ne m ore razvijati v takšni meri 
avtonom ije, ki bi ga izolirala, ki ji ne bi dala m ožnostiizm enjave z 
drugim i. In konkurenčne spodobnosti v inozemstvu nam  ne bo 
dala le večja produktivnost, am pak tudi večja kvaliteta dela. 
C elokupnost našega razvoja je  torej odvisna od kvalitete našega 
dela in pravilne povezave z drugim i. Tukaj pa zopet stopa v 
ospredje znanstveno-raziskovalno delo, kadri, k i se bodo uspešno 
aktivirali na celotni široki pahljači znanih  po treb . In sedaj se pojavi 
velika kontrad ik to rnost, k i ne prinaša razvoja in zmagp naprednih  
sil, am pak ta  razvoj še zavira. In ta  antagonizem  je še posebej 
m očan  v M ariboru. Na eni strani imamo hitro  razvijajoče se 
visokošolsko središče, k i prirašča v univeijzo, na drugi strani pa 
togo in  nerazum no politiko Skupščine občine M aribor, k i ni 
spoznala potreb po napredku take kvalitete in v takšnem  obsegu, 
k o t ostale občine v Sloveniji.

NEMOGOČE JE  MOGOČ E
Naše gospodarstvo se je- zavedalo, da je  treba om ogočiti 

perm anenten  študij vsem , ki so za študij sposobni in ki jim  študij 
pom eni osnovo njihovega dela in  je  to  po trebo  form iralo v 
štipendijski politiki, ki naj om ogoča šolanje študentov na podlagi

osnovi? Se bom o torej še vedno zapirali v okove elitizm a znanosti, 
bo  še vedno študen t le t is t i ,k i  bo  živel ali v neznosnih razm erah, ali 
pa ob podpori prim erno situiranih staršev . Slepi so torej tis ti, k i si 
zapirajo oči pred stvarnostjo, slepi so tisti, k i jim  družbena blaginja 
ni m ar in ki zanjo ne prispevajo svojega deleža, pa vendar zavirajo 
razvoj.

KOLIKO SMO KRIVI SAMI
Za takšno stanje, ozirom a za tako veliko količino nerešenih 

vprašanj, smo v m arsičem  krivi tudi sami, predvsem naša 
nepovezanost in  neorganiziranost. Ugotovili smo že, da je  v 
povezavi m oč , m o č , k i lahko nekaj zahteva in svoje zahteve tudi 
uresniči; te  m oči pa m ariborski študentje nim am o. Še vedno se 
kaže, da je  horizontalna -  povezava med šolami, in vertikalna -  
povezava šol in predsedstva KK ZSM M V Z,preslaba, da ne zajema 
n iti form alnih okvirjev. In  po tem  se ne smemo čud iti, če naše 
zahteve obležijo na prašnih policah ali pa obvise v zraku — ni 
gibala, k i b i jih  potiskalo naprej. Izgubljamo se v sestankarstvu, v 
form alizm u, obenem  pa se nam  razraščajo življenjski problem i v 
velike, nerešljive gm ote. Še vedno pa velja pravilo, d a je  problem  
lažje odpraviti v zam etku, k o t pa takrat, ko  nas prerase.

Marjan Vešnar /



APRI LSKE ŠTUDEN
Razbijmo kalupe
APRJL JE NAŠ -  ŠTUDENTSKI!

Lepo se sliši, kadar lahko človek zapiše takšno misel. Toda 
malo huje je , če človek prične ob tem premišljevati. April, že res, 
da je  prvi popolnoma pomladanski mesec, ko bi se naj narava, in z

S'o  tudi člpvek, dokončno prebudila iz zimskega spanja in počitka. 
i mislim sicer trditi, da so študentske aprilske prireditve 

namenjene prebujanju študenta iz zimskega spanja, toda lahko bi 
tudi: tako postavili b istvo■ današnjega članka. Gre namreč za 
edinstveno študentsko akcijo v Mariboru, ki bi naj javnosti 
prikazala prerez študentskih aktivnosti, predvsem s poudarkom na 
kulturnem in športnem področju.

ŠTUDENTSKI APRIL

PRETEKLOST ŠTUDENTSKIH APRILOV

Zgodovina mariborskih študentskih aprilskih prireditev
pokaže dokaj enostransko usmerjene cilje. Sloni na delu in trudu 
posameznih entuziastov -  študentov, ki so si na vse kriplje 
prizadevali, da bi zadostili predvsem formalnim zahtevam
prireditev — da prireditve pač sploh obstajajo. Mogoče se je  v tem 
pokazala premajhna koordiniranost dela komisij nekdanjih 10 
MVZ, Lanski april je  to ukalupljenost v neki meri že razbil z 
načrtovanjem tako imenovanih „turnej11 (gostovanja študentskih 
kulturnih ustvaijalcev v okoliških krajih). Toda te „TURNEJE11 so 
pokazale slabost, da je  bilo premalo storjeno za „bazo11, za 
mariborske študente. Le-ti niso imeli dovolj prireditev v samem 
Mariboru, da bi lahko videli aktivnost Študentskih forumov. Lahko 
bi se reklo, da so vse dosedanje aprilske študentske prireditve
predvsem slonele na prikazu uspešnosti delovanja sekcij KUD, kot
najstarejše in najaktivnejše študentske specializirane organizacije in 
pa seveda na športnih tekmovanjih. Večje povezanosti in 
koordiniranosti med KK 10 MVZ, KUD in DS ni bilo, da niti ne 
govorim o povezavi z drugimi študentskimi centri. 

л  DOSEDANJE ŠTUDENTSKE APRILSKE PRIREDITVE SO 
8  POKAZALE, KAKŠNE NE SMEJO BITI!

OSNOVE LETOŠNJIH APRILSKIH PRIREDITEV

Letos so torej stale pred nami težke naloge, ki smo jih  morali 
premagati s skupnim delom študentskih organizacij. Dobra 
povezava med KUD, KK VK MVZ, Katedro in nekaterimi 
študentskimi centri (UK v Ljubljani; Sarajevo), in z dogovarjanjem 
z zamejci (Celovec, Sombately) ter z dobro boljo n e k a te ri  
visokošolskih zavodov v Mariboru (predvsem PA, ki nam je  dala na 
razpolago študentske klubske prostore -  Podzemlje), je  prišlo do 
dokaj zanimivega programa letošnih aprilskih prireditev. Pomoč in 
podpora vseh študentskih organizacij je  pokazala, da je slogi 
resnično m oč (VK MVZ, KUD „Š tudent11. Katedra, Študentski 
servis).

Mesec dni prireditev in tekmovanj je ogromen časovni razpon, 
ki ga je  potrebno napolniti z zanimivimi in kvalitetnimi 
prireditvami. Nekatere forme študentskega delovanja so že tako 
ustaljene, da jih  lahko kar m irno okarakteriziramo za jedro 
aprilskih prireditev (tradicionalna športna tekmovanja; nastopi 
sekcij KUD). Toda študentski april se ne bi smel obdržati le na tej 
ravni aktivnosti. Moral bi sprejeti nove načine prezentiranja 
študenta v družbenem življenju Maribora. Pa ne samo to , da bi se 
morali vsi forumi mariborskih študentov trdno povezati in skupno 
izdelati program, morali bi se orientirati tudi na povezavo z 
drugimi slovenskimi študentskimi centri, poiskati pa bi morali tudi 
povezavo izven slovenskega prostora s slovenskim zamejstvom in 
jugoslovanskimi študentskimi centri. Le tako bi lahko trdili, da 
študentski april zadosti prikazovanju prereza študentarije.

ŠTUDENTJE SE NE SMEMO ZAPIRATI V OZKE MESTNE 
OKVIRE.

PROGRAM

Po tradiciji se bodo aprilske prireditve pričele z risanjem po 
pločniku (2 . aprila). KUD bo prispeval naslednje prireditve svojih 
sekcij: drama (4 . aprila v Kazinski dvorani; plesni orkester 16. 
aprila); folklora (18. aprila); plesni turnir (26 . aprila); letos bo 
zaradi nepredvidenih težav odpadel koncert pevskega zbora, kar bo 
verjetno obiskovalce prikrajšalo za resničen užitek lepe pesmi. V 
aprilskih prireditvah bomo prikazali tudi zanimiv, in prvi, prerez 
študentski literarnih ustvarjalcev' z literarnimi večejfejci bodo v 
PODZEMLJU (PA);

7. april -  Mitja Žitnik;
8. april -  Igor Plohl;
10. april - Ž a r k o  Golob;
11. april -  Marjan Vešnar;
15; april -  Bojan Peče; •
17. april -  Marija Šuta;
21. april -  Boris Čerpes; ^
24. april -  skupni literarni večer,v Podzemlj

Celotna skupina, s sodelavci iz Ljubljane, bo izvedla tudi nekaj 
„turnej11, ki so zanimive predvsem zaradi krajevne raznolikosti (po 
krajih, k ijih  bomo obiskali):
11 .fcpril -  osnovna šola Lovrenc na Pohorju;
25. april -  osnovna šola Zgornja Ščavnica v Slovenskih goricah;
23. aprjl -  „turneja po Koroški (Avstrija -  Celovec);
24. april -  „turneja11 po Madžarski -  Sombately.

Sodelovanje z UK v Ljubljani se ne bo omejilo samo na 
sodelovanje študentskih literarnih ustvarjalcev, apak bodo gostovali 
v Mariboru z dvema dramskima predstavama:
26. aprila -  skupina Vetemica v Podzemlju;
28. aprila -  skupina Barigal 75.

Povezovanje z jugoslovanskimi središči: gostovanje kluba 
piscev Magistrale iz Sarajeva (datum  še ni določen).

Sklepna prireditev vseh nastopajočih bo 29. aprila, kjer bomo 
pokazali, oziroma prikazali, prerez celotnih aprilskih prireditev 75, 
torej bodo to  aprilske študentske prireditve 75 v malem. Likovna 
razstava — povezovanje z mladimi v delovnih organizacijah: 
razstava likovnih del delavskega samouka Ota Korotaja iz delovne 
organizacije Nikrom-M aribor: ta razstava bo povezana z razstavo 
pesniških listov Mitje Žitnika ter recitalom poezije Žarka Goloba 
ob otvoritvi razstave v mladinskem razstavišču Avala v Mariboru.



TSKE P R I R E D I T V E
PRODAJNI BOTIQUE

Zanimiva je  tudi ideja o UMETNOSTNEM PRODAJNEM 
BOTIQUE—u. Ta botique bo  prodajna ponudba študentskih 
um etniških ustvarjalnih del od likovnih, literarnih pa do kiparskih 
in glasbenih. Ker bo ta  bo tique zaoral ledino podobnih  akcij, bi 
vam ga podrobneje predstavil: na prodajnih  m estih  (dvakrat 
tedendco v Podzem lju; in tudi vsaj enkrat tedensko na ulici) boste 
lahko kupili po  pristopnih  cenah izdelke študentskih  ustvarjalcev 
od pesniških listov z originalnimi podpisi, do slikarskih stvaritev in 
kiparskih um etnin . Poskušali bom o približati študentsko 
ustvarjalno misel ljudem , ki m orajo v današnjem času drago 
plačevati knjige in likovne um etn ine.C ene bodo seveda študentsko 
visoke: literarni listi od 10 ND do 20 ND, likovne stvaritve do 200 
N D . Upamo, da bo  prodajni bo tique pripom ogel k  popularizaciji 
študentske ustvarjalne misli.

O ŽIV LJA N JE TRADICIJ NOB

Posebna akcija, katere razsežnost pa še ni dokončno  omejena, 
pa je  PARTIZANSKI M ITING, ki p  bom o organizirali 30. aprila. 
Partizanski m iting ima osnovno idejo, da m ladina ob trideseti 
obletnici osvoboditve oživi tradicijo naše narodnoosvobodilne 
borbe, in da obenem  proslavi dan Osvobodilne fronte in praznik 
dela. Tako se bo zaključek študentskih  aprilskih prireditev iztekel v 
zbližanju vseh občanov Maribora, ne samo študentske populacije. 
Upamo le, da nam bo uspelo zbližati vse osnovne, srednje, višje in 
visoke šole v Mariboru, kakor tudi povezava z našo vojsko, Zvezo 
borcev in vsemi občani, med njimi bom o posebej povabili heroje in 
borce N O B .U pam o, da bo ta  m anifestacija združila na neprisiljen 
način  mlade in  starejše, k ^ t i  le tako bodo  študentske aprilske 
prireditve doživele svoj smisel in dokazale, da niso vezane samo na 
študentsko populacijo, am pak da so prireditve, ki naj živijo z 
delovnim človekom , z ljudstvom , kar se v atom skem  vrvežu 
današnjega časa le redko uresniči.

POST SCRIPTUM
O športn ih  prireditvah v tem  članku nisem spregovoril, ker 

bodo  le-te opisane v posebnem  članku. Enako nisem spregovoril o 
težavah in  organizaciji p rired itev . Mislim n am re č , da naj b i bil 
današnji članek le inform acija, ki vas b o  seznanila s program om  in 
z novimi smernicami aprilskih prireditev, k i bi naj poskrbele, da 
le-te ne bodo ostale vase zaprte in da ne bodo obstajale samo zato, 
ker pač m orajo obstajati. O težavah in problem ih vas, bom o 
seznanili v naslednji številki Katedre, za to  naj danes končam  z 
besedami:

VSAK, KI JE  NAŠEL V PROGRAMU PRI REDITEV NEKAJ 
ZASE, NAJ NAS OBIŠČE IN S TEM DA PRIZNANJE NAŠEMU 
TRUDU!

Mitja Ž itnik

VSE NAJBOLJŠE APRILSKIM PRIREDITVAM 1975

Upam o, da ste iz našega članka razbrali, da skušamo letošnje 
aprilske študentske prireditve približati vsem občanom , da bi 
Maribor res živel s prireditvam i, k o t se to  dogaja n. p r. ob 
Borštnikovem  srečanju. Tako bom o Študentje le vedeli, da naše 
delovanje ni jalovo, da z našo aktivnostjo prinašam o v Mariboru 
tudi del življenja, ki ga mesto, k o t je  Maribor, zasluži in po trebuje.

Šport v aprilu
Predsedstvo VK ZSMS na MVZ prireja tudi letos tradicionalne 

študentske aprilske prireditve, k i bodo  poleg ku ltu rn ih  in družbeno 
po litičn ih  prireditev vsebovale tudi zaokroženo celoto športnih 
tekmovanj med študenti posam eznih visokih in višjih šol, k jer 
bom o ponovno preizkušali naš študentski športn i borbeni duh.

Če gledamo nazaj na pretekle športne prireditve mariborskih 
študentov lahko z veseljem opazim o, d a je  geslo „ni važno zm agati, 
važno je  sodelovati*4 vedno manj p riso tno in to  v dobrem  smislu, 
kar pom eni, da je  športn i nivo v pripravljenosti posam eznih ekip 
vedno večji, kvaliteta igre vedno boljša in udeležba čedalje večja.

Tekm ovanje bo  potekalo  takole:

7. IV. ob 9. u ri odbojka M — igrišče pri ŠD I
8. IV. ob 9. u ri odbojka Ž  — igrišče pri ŠD I
8. IV. ob 9. uri mali nogom et -  Branik — luknja

14. IV. ob 8 , uri nam izni tenis -  Ž elezničar
15. IV. ob 9. u ri rokom et M -  luknja
16. IV. ob 9. u ri rokom et Ž -  luknja
21. IV. ob 9. u ri košarka Z  -  igrišče pri ŠD I
22. IV. ob 9. u ri košarka M — igrišče pri ŠD I
23. IV. ob 19. u ri šah -  šahovski klub

Študentke, študentje! Pokažite svoje športno navdušenje! 
Sestavite ekipe in se prijavite na tradicionalne študentske igre. 
Bodite borbeni! V edno se pritožu jete , da v M ariboru lahko hod ite  
le v gostilne, sedaj pa se pred vami odpira m ožnost zdravega 
športnega udejstvovanja, k jer se bo  v največji m ožni m eri krepila 
vaša športna tovariška in družbena zavest.

Ekipo šole sestavljajo ekipe posam eznih panog v .m o šk i in 
ženski konkurenci.

Prijave sprejem ajo referenti po  posam eznih šolah:
VAŠ -  Janez Iljaš 
VEKŠ - J o ž e  Zorko 
VPŠ -  Janez Čebulj 
VTŠ -  Josip B račič 
PA -  L jubo Brezočnik

Pridite in sodelujte!
Športna kom . pri pred s. VK 

Predsednik: A ndreja Prevc
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Kakšna knjižnica
Že od nekdaj poskuša m ariborsko visoko šolstvo izpolnjevati 

svoje delo in ga posredovati družbi, v kateri živi in iz katere je  izšlo. 
Poleg izpopolnjevanja dela visokošolskih zavodov pa mora 
poskrbeti tudi za vir, iz katerega lahko črpa znanje. T a vir pa so 
knjižni če in povsem razumljivo je , da ne bom o mogli izgraditi 
sodobnega univerzitetnega središča brez sodobnega in fleksibilnega 
knjižničnega Sistema.

M ariborsko visokošolsko knjižničarstvo je sorazm erno rtilado 
in neobsežno. Vse šole imajo svoje knjižnice, od  katerih  je  
najobsežnejša knjižnica Pedagoške akadem ije s približno 15.000 
knjigami, najmanj knjig  pa ima VPŠ (samo 2 .000). Poleg šolskih 
knjižnic pa je  tukaj še seveda -  visokošolska in študijska knjižnica. 
V svojem zgodovinskem razvoju je dobila vrsto nalog, ki jo  
opredeljujejo kot osrednjo sam ostojnoknjižnico m ariborskih 
visokošolskih zavodov, k o t splošno znanstveno, dom oznansko in

na tem  m estu lahko prerasla v idejo o univerzitetnem  središču.
Knjižnica bi naj ne predstavljala skladiščenja stalno 

naraščajočega knjižnega gradiva tem več sistem atičen pregled 
inform acij in čim  intenzivnejše uvajanje študentov v uporabljanje 
literature Z ato  m ora knjižnica prevzeti vlogo informacijskega 
centra te r izvajati koordinacijo  nabave literature in obdelave 
knjižnega gradiva za vse univerzne knjižnice v Mariboru.

Da bi zbližali literatu ro  z uporabniki in uvedli študente V 
branje, daje projekt po' iarek  na prost pristop k 1 /3  knjižnega 
fonda.

K ot osnova projekta služi univerzah elem ent — „idealna 
lam ela11, ki om ogoča faznost gradnje in čim  popolnejšo 
fleksibilnost p ro s to ro v . Vsaka lamela m ora tako vsebovati vse 
osnovne prostorske celote v zaželjenem  razm erju. Dejanska potreba 
vsebina projekta pa j e  le ena izmed m ožnih multiplikacij uvedene

mtkto6tčyv$rul
 ♦—

orožnovaut:

arhivsko knjižnico. S tem  je  vsebinsko podobna mnogim 
univerznim  knjižnicam  po svetu, v slovenskem znanstvenem  in 
ku lturnem  prostoru pa zavzema posebno m esto.

V m inulih ‘desetih letih se je knjižnica tudi prostorsko in 
tehn ično  modernizirala, vendar pa je  dospela do točke, ko ji 
zgradba ne dovoljuje več razvijati služb, k i j ih  sodobna osrdnja 
knjižnica v visokošolskem knjižničnem  sistemu m ora im eti.

Zaradi tega so v okviru projekta univerze M aribor naročili 
idejni p rojekt nove študijske in visokošolske knjižnice. Projektne 
osnove za novo knjižnico izhajajo iz zahtev, ki jih  je  postavila 
visokošolska in študijska knjižnica M aribor.

Dejstvo, da je  zastavljeni program  predim enzioniran tako v 
številu sedežev v čitalnicah k o t tudi v številu knjižnih zvezkov, je  
narekovalo faznost gradnje in m ožnost polpolne fleksibilnosti 
prostorov k o t izhodišče za idejni p ro jekt.

V prvi študiji p rojekta nove univerze Maribor je  obrazložena 
lokacija visokošolske in študijske knjižnice v kareju med Orožnovo, 
Miklošičevo in Gospejno ulico k o t prizidek že obstoječem u 
objektu bodočega rek to rata . Ideja o  rek toratu  in novi knjižnici bi

lam ele. V horizontalni smeri je m ultiplikacija izbrane lamele 
neomejena, m ožno pa jih  je  tudi poljubno vezati med seboj, ker 
vsaka lamela že predstavlja sam ostojno funkcionalno celoto. Tako, 
da vsaka faza gradnje predstavlja poljuben izbor števila lamel, ki 
tvorijo novo celoto.

Prej ek t predvideva stavbo z osmimi etažam i ( tri v kleti) s 
skupno vsoto površin 15.000 m. Na voljo bodo čitalnice z 900 
sedeži, sejne dvorane, tiskarna, kseroks, okrepčevalnica. Knjižni 
fond bi naj znašal 867 .000  k n jig  od tega 267.000 zvezkov v 
prostem  pristopu (sam opostrežni način) in 600000 zvezkov v 
zaprtih  skladiščih.

Predlagan projekt je  m ožna prostorska razdelitev znotraj

Eosamezne prostorske celote in je  nam enjen predvsem razpravi, ki 
i naj om ogočala nadaljnje iskanje najbolj racionalne prostorske 

rešitve.
mik rebem ik

VIR:
1. Idejni projekt visoko šolske in študijskeknjižnice Maribor;
2. Projekt visokošolskega knjižničnega sistema v Mariboru, avtor Bruno 
Hartman.



p o r i * *

Že naslov sam zahteva, da pojasnim  o čem  bom  pisal: o 
vključevanju študentev v samoupravne strukture družbe, na 
prim eru občinske skupnosti za vzgojo in izobraževanje.

25. februarja je  bila v domu družbenih organizacij druga seja 
občinske izobraževalne skupnosti. Zaradi pom em bnosti dnevnega 
reda sta skupno zasedala oba zbora skupščine — zbor uporabnikov 
— njegovi člani so delegati posam eznih skupin delegacij TO ZD , ter 
zbor izvajalcev, karerega člani so delegirani iz ustanov 
vzgojnoizobraževalnih dejavnosti. Med pom em bnim i točkam i 
dnevnega reda so bile:

— sporazum o ustanovitvi republiške skupnosti za 
izobraževanje in  vzgojo;

-  statu taren  sklep o organizaciji in upravljanju skupnosti;
-  okvirni program vzgojno izobraževalnih dejavnosti in
— volitve delegacije za zasedanje republiške škupščine.
Morda bi o po teku  seje K atedra posredovala zgolj form alno

novico, če ne bi prišlo do akutnega in za študente še zdaleč 
nerešenega vprašanja: Kako in kaj je  s študentsko participacijo, ali 
da ostanem o na konkretnem  prim eru skupnosti za vzgojo in 
izobraževanje, preko kakšnih  družbenih mehanizmov študentska 
populacija lahko uveljavlja svoje specifične interese v skupnosti, k i 
j i  ne nazadnje tudi daje sredstva za njene dejavnosti? Potek seje in 
stališča delegatov niso bila nič izjmnega, niso izražala nobene 
posebne politike do študentov, in  torej ne m orem o tre tira ti te 
skupnosti k o t nekaj izjemnega. Delegati niso zastopali drugačnega 
stališča od tistega , javno uveljavljenega*' — nam reč, da študenti ne 
morejo b iti polnopravni z drugimi delovnimi ljudm i. Začudujoče 
pri tem  je  le-to, d a je  takšna m iselnost prevladujoča tudi v interesni 
skupnosti, k jer v zboru izvajalcev sedijo delegati iz visokošolskih in 
drugih Pedagoških ustanov.

Stališča in predloge sprejete na seji naj b i 5 članska delegacija 
kasneje zastopala na republiški skupščini. Izvršni odbor občinske 
skupnosti je  predlagal naslednji k ljuč : 1 delegat iz zbora 
uporabnikov, 1 delegat srednjega šolstva, ter 3 delegati visokega 
šolstva, p ri čem er naj bi imeli eno treh  m est študentje .

In tu  de prične stvar zapletati, kajti po m nenju navzočih, naj 
b i bila delegacija vsestransko kom peten tna, da b i po eni strani 
, Znala prenesti in zastopati stališča občinske skupščine pred 
republiško**, po drugi strani pa ,, bila sposobna varovati interese 
Maribora*', študen ti preko svojega delegata takšnih lastnosti „a 
priori** ne m orejo im eti / ?  ! /  .

Če bi bil na dnevnem  redu republiške skupščine Skupnosti za 
izobraževanje le sporazum  o ustanovitvi in m orda še s ta tu t o 
organizirnju te skupnosti, ali pa kakšna resolucija, potem  bi m orda 
ne bilo  vprašanja o študentskem  delegatu .T oda razpravljali bodo o 
denarju, da pa bi zagotovili sredstva, vsaj v obljubljenih m ejah, za 
naše najnujneše potrebe vzgoje in  izobraževanja, je  potreben 
strokovnjak in prepričliv delegat.

Iz diskusije o programu skupnosti se je pokazalo, da je  velijo  
interesentov za sredstva skupnosti, pa tudi več kandidatov za 
delegacijo, k o t pa je  b ilo  razpoložljivih m est. Tako se je  kar 
.pekako  sam od sebe“ ponujal predlog, „da naj bi se študentje 
strinjali s tem , da odstopijo  svoje delegatsko m esto drugim 
delegatom**.

Zadrega je  rasla z ugotovitvijo, da študenti nimajo formalne 
m ožnosti na participacijo (razen če niso vključeni v delegacijo 
svoje šole) v skupščini občinske interesne skupnosti, n iti v 
delegaciji za republiško skupščino, ker ni bilo prisotnega nobenega 
študentskega predstavnika, k i bi lahko spregovoril v imenu 
študentske organizacije, in zato, ker je  izvršni odbor argum entiral 
svoj predlog s tem , da se je  na republiškem  nivoju zavzemal za 
vključitev študentov v skupščino skupnosti, in ne nazadnje zato, 
,jcer bi izključitev študentov ne bila politično  sprejemljiva**.

Argum entov, ki b i govorili p ro ti študentski kandidaturi, ali 
bolje, za p rotikandidate, je  b ilo  vedno več . Obveljal je dvom, da bi 
študen ti lahko strokovno .izpodbijali nasprotne argumente**. 
Ugovor, da po tej logiki študentje nikoli ne bodo mogli b iti 
vključeni v delo skupnosti, čeprav so neposreden subjekt 
Študijskega procesa in k o t takšni zainteresirani za delo in politiko 
skupnosti** ni vzržal, predvsem zaradi zahteve, da ,/iaj se študenti 
izjasnijo**. T eh pa ni bilo, razen delegata študenta V TŠ, k i pa 
seveda ni mogel (znal ali želel? ) zastopati študentske populacije 
am pak le svojo šolo. Glasovanje, ki je  zaključilo diskusijo, je bilo 
odločeno pravzaprav že z vprašanjem; imajo študen ti vpogled 
v dnevni red in problem atiko zasedanja republiške skupščine 
Skupnosti za vzgojo in  izobraževanje, in kako lahko zastopajo 
stališče m ariborske skupščine, če pa od študentov ni nihče 
prisoten? “

Z veliko večino je  bila izglasovana kand itatu ra VEKŠ, le 12 
delegatov je  glasovalo za študentsko kandidatko  Zdenko Kneževič . 
Tako se je  končala razprava, k i je  presegla form alnost volitev 
delegatov in razkrila širšo družbeno problem atiko, vključevanja 
študentov v družbeno samoupravljanje; pokazala pa je tud i na 
realnost4nteresov udeležencev v procesu vzgoje in izobraževanja.

Š tudentom , k i jim  je  izvršni odbor občinske skupščine 
nam enil vstop v skupnost za izobraževanje, so se zopet pred nosom 
zaprla v rata . Za to  ne smemo nič bolj kriviti delegatov k o t pa 
konferenco študentske organizacije, ki bi mogla poiskati svoje 
m esto v skupnosti za vzgojo in izobraževanje, pa ga iz 
nepojasnenega vzroka ni . Problem  študentske samouprave še 
zdaleč ni rešen, toda čim  dalje se bo  odlašalo z njegovo rešitvijo, 
tem  dalje bodo študentje .populacija  po  sebi in  ne za sebe“ . 
D ogodki pač zahtevajo angažirano delavnost in p riso tnost.

pavle kristan
Pripis uredništva: Vabila za to  sejo nista, iz nam neznanih vzrokov, 
prejela n iti predsedstvo VK ZSM MVZ niti Katedra, čeprav sta za 
to  problem atiko nedvom no najbolj zainteresirana.
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Sidra v živem pesku
Razvojna tendenca naše družbe je  v čim  širšem in globalnem 

uveljavljanju samoupravljanja v praksi na podlagi sklepov kongresov 
ZK in nove ustave, kajti le na sam oupravnih osnovah lahko sprosti 
vsak človek sodobne družbe vse svoje kreativne sposobnosti in tako 
zadovolji svoje in družbene potrebe. Pri kreiranju samoupravljanja 
izhajamo iz dialektičnega m aterializm a in Marxovih teorij, ki so 
nam  om ogočile takšno družbeno nadgradnjo, k o t jo  želimo. T o j^  
edina dem okratična pot v vsesplošno hum anizacijo odnosov v 
družbi. Delavec tako  ne sme b iti več faktor proizvodnega procesa, 
am pak subjek s pravicami in dolžnostm i, nosilec napredka. In 
enake, čeprav zožene pravice do sam oupravljanja im am o tudi 
študentje. V začetku  zimskega sem estra v ‘šolskem letu  1974/75  
smo volili svoje predstavnike, ozirom a delegate, k i nas zastopajo pri 
organih šol, ZMVZ in predsedstvu VK ZSMS ZMVZ, delegate, s 
katerim i pa nismo zadovoljni. Za našo nezadovoljnost pa je  kriva 
predvsem slaba obveščenost -  slaba povezava.

INFORMACIJSKI MEDIJI

Inform acija je  vsebinska tvorba, ki nam^ 
nas z nečim  seznani. To ni strokovna de Fin 
vendar mislim , da v tem prim eru
Inform acije sprejemamo 
posrednikov — medijev,

§» ra v iln o s t sprejema in  učjj 
H tu d e n tje  kom unicirali« 

procesa (v razvoju) in kc 
celoto (na pričetku 
od ločilno  pri 
socialističnih nai 
izvajanja delegat:" 
zaživel smo po  ši 
komisij, k i so specialiii 
delegate v organe izve 
individualno vključujejo .* 
K a te d ra . . .  pri čem er pa 
šolah. Za redno obve: 
la /ličn i inform acijski 
so V u p
enako, — se s ta n k is d  
potreb г Ц  
uporabe, in terna 
B I L T E N  na

in oddaj ea 
od k a te rih .

-  ustno izročilo  — SSirfK Tseohranja trac  _
-  Inform acije — ZMVZ in ZK na ZMVZ — nereSno, po p o treb i^
-  študentski radio -  vsakih 14 dni, redno,
-  K atedra -  vsake tri tedne, dok^j redno.

UPORABA MEDIJEV
Najpogosteje uporabljeni mediji so oglasne deske, katere 

uporabljajo predvsem vodstva šol; njihova pom anjkljivost je v 
nepreglednosti, kar pa se izboljšuje s plakatiranjem  -  predvsem  za 
večje prireditve in akcije. In terna glasila na posam eznih šolah niso 
zajela tistega okvira kakor s e je  od njih pričakovalo, saj je  njihova 
pom anjkljivost v izoliranem  in nerednem  izhajanju. Velike 
kadrovske sprem em be so pripom ogle tud i k padcu kvalitete 
študentskega radia, za kar pa je  delno tudi kriva velika 
neangažiranost študentov. Z istimi težavami se srečirje tudi 
študentski list K atedra, ki je  sedaj že nekaj časa na vHji kvalitetni 
ravni kakor list ljubljanskih študentov Tribuna, vendar je  žalostno 
dejstvo, da ni študentov, ki bi k o t sodelovalci popestrili delo 
uredniškega odbora. K ot edina šola v M ariboru se lahko VEKS 
pohvali z glasijom „Skozi VEKŠ“ , k i izčrpno seznanja Študenta o 
izpitnih rokih, izpitnih pogojih, literaturi, o diplom ah -  vendar je 
njegova pom anjkljivost v nerednem  izhajanju in  seveda v tem , da ga 
ne prejem ajo vsi študentje . Inform acije (B ilten) iz MVZ in ZK so 
bolj internega pom ena, kar pa je  velika napaka. V zadnjem času 
delujejo po šolah tudi kom isije za tisk in inform acije, k i pa so pred 
velikim, do sedaj neprem ostljivim  problem om : kako prepričati

delegate, da jim  dostavljajo gradivo, ali pa jih  vsaj obveščajo o 
sklepih svojih komisij in kako  pritegniti k sodelovanju najširšo 
študentsko populacijo. Komisija za tisk in inform acije ZMVZ pa 
svojega obstoja ni upravičila, saj ni stopila v k o n tak t z 
istoim enskim i kom isijam i p o  šolah n iti jim  ne posreduje inform acij.

PO RAKOVI SLEDI

Že na prvi 'pogled lahko ugotovim o, da je  naš delegatski 
sistem (predvsem pri prenašanju inform acij) še vedno na papirju. 
K akor ni bilo predhodnih informacij o tem , kaj je  delegat in 
kakšno je  njegovo delo , tako sedaj ni n iti povratnih n iti enosm ernih 
informacij preko delegatov do baze. Vse preveč se sestajamo in 
pogovarjamo le o program ih in o tem , k ar ni bilo m ogoče storiti, 
kakor o tem , kar je  po trebno  napraviti in kdo , kaj in  kdaj b i naj 
nekaj napravil. Pri tem  se pa kaže naša prem ajhna od ločnost in pa 
pom anjkanje široke družbenopolitične razgledanosti. Delegatom 
tako p o  vsej verjetnosti prim anjkujejo osnovne lastnosti, k i 

' tega delegata, k o t so: dobro  poznavanje svoje 
"m o p ra v l j l j fA ^ te  in pa velika sposobnost kom uniciranja in 

R očnosti pri z a s ^ A u u  zahtev, k i j ih  postavlja baza. To pa je  v 
Hanašnji situaciji te ž M ^ rd iti ,  kajti splošno znano je  in zastopam  

^stališče, da se je  v » M rib o ru  razpaslo form usko delo in pa 
|o p o r t u n i |^ ^ -  b le frranH tistih , ki grade svoj o kariero ne k o t dobri 
[š tu d e n tjf l^ H o b r i  d e l e B k g M ^ ^ ^ p o m o č j o  funkcij pri ZSMS, 
LSindikatT^TK in S Z D ^ ^ K  forum sko ( 1 | | » ш ш  ne bo treba 

elikih dokazovani saj ta  pojem že dovolj opredeljuje 
tainteresiranost^^Keresnost in  prem ajhno odgovortA st naših 

rvnikov se
le na ta 

Fm večjo 
~  Torej 

„se

POT
jgoče skriti. Poleg

________   Tcionarji, k i ho te ali
nefrote zajezijoTiPJFm acije, ali pa n ^ S ^ f v e  baze ne reagirajo, 
š tuden tsk i list K atedra se je  ogorčeno spoprijel z nesmiselno 
štipendijsko politiko  SO M aribor, tekoče in k ritičn o  spremljal 
manipulacije s študenti v študentskih  dom ovih, se zavzemal za 
vključitev študentov v SIS za vzgojo in izobraževanje, posredoval 
inform acije poteka dela pri š tud ijsem pro jek tu  Slovenske gorice . . . 
vendar se nobena njegova zaihteva ali ugotovitev ni oprijela 
predsedstva VK ZSMS ZMVZ, k i se je  m edtem  izgubljalo v 
raznoraznih m aterialnih in zanem arilo področja , ki so za študenta 
življenjskega pom ena. Pri tej neangažiranosti študentskih 
funkcionarjev, pri razreševanju tekočih  problem ov, ki so sedaj že 
prerasli vse zakone norm ale, pristavili še svoj p iskrček 0 0  ZK na 
MVZ, ki svoje akcijske m obilnosti ni dokazala z n ičem er. Slaba 
obveščenost pa je  kriva tudi za slabo povezovanje med šolami in 
predvsem m ed specializiranimi komisijami na predsedstvu 
VKZSMS ZMVZ, ki sploh ne vedo kaj k d o  dela, in se verjetno med 
sabo sjrloh ne poznajo . Pravim pravilom a, k e r  redke igem e 
obstajajo. Tukaj pa se postavlja vprašanje upravičenosti obstoja 
tako  delujočih predstavnikov ozirom a njihovi obveščenosti o 
zahtevah delegatskega sistema. P o trebna je  torej h itra  in racionalna 
koordinacija in tekoče spremljanje študentske problem atike, pri 
čem er pa mislim, da naj’ študente predstavljajo kolegi, k i so za to  
sposobni in ne tisti, k i čakajo le na priložnost, da bi predvsem sebi 
ustvarili boljši ju tri! D obra akcija je  m ožna le s podporo  najširše 
študentske populacije. Tako pa se naše sam oupravljanje pogreza 
popolnom a upravičeno. K ako dolgo bo to  še m ogoče?

m atjan vešnar



Uh, kakšna 
grozljiva aroma

,,Mi smo za enotno, dem okratično, nedeljivo K oroško4*. To je 
med drugim ena stalnih parol tako  skrajnežev v avstrijski vladi, 
kakor tudi profašističnih  skrajnežev, ki vršijo pritisk na slovensko 
manjšino na K oroškem . ,JKaj se vendar silite in šopirite, ko pa 
im ate vse pravice44; , Jrolje vam gre, k o t pa tistim  preko . . 
Takšne in slične besede pogosto slišimo, kadar razpravljamo o 
problem u slovenskih Korošcev v Avstriji.

Lahko se vprašamo, ali želijo naši rojaki s tem, ko zahtevajo 
tiste osnovne pravice (člen  7 jugoslovansko-avstrijske državne 
pogodbe iz leta 1955) razdeliti Koroško, ali bodo s tem , ko 
zahtevajo dvojezične napise p o d r l i , dem okracijo44 na K oroškem ? 
Doslej nikoli n ihče ni rekel, da sta v Avstriji dve K oroški. Žalostna 
resnica pa je, da v tej sanjo eni Koroški živita dva naroda, ki se z 
dušo in telesom precej razlikujeta. Žalostna resnica je, da en narod 
hoče drugega asimilirati, ponem čiti, od tu jiti ga od m atične 
domovine, neupoštevajoč njegove stoletne tradicije na enem in 
istem  koščku  zemlje, narod, ki dolgo časa ni imel nič skupnega z 
arijskimi struk turam i in njihovo sobitnostjo . Vsaj dotlej ne, ko je  
bilo treba z o ro j eir. v roki in prelivajoč kri b ran iti njihov in svoj 
obstoj pred njihovimi somišljeniki, ki so ob poskočnih  vižah 
korakali v klavrno pokončanje.

, J3og nas varuj pred revolucijo in rdečo poplavo44 — je  zadonel 
glas prečastitljivega župnika iz prižnice ob koncu neke seanse. 
Same besede ne pom enijo nič čudnega, če ne bi vzbujale prav 
čudne in neprijetne asociacije tesno povezane s kričanjem  na 
zborovanjih »dom ovini zvestih44. ,,V rnite se tja, od koder ste 
prišli!44. , Kje so nem ška m esta M aribor, Celje, P tuj? 44. , Sedaj bi 
nam  bil po treben .44 (mislijo na soboslikaija, ki se je tako 
brezbarvno zapacal).

Takšne in podobne stvari se kar naprej dog3jajo  v naši sosednji 
, dem okratični deželi Avstriji4',  k jer je  na oblasti socialistična 
stranka, katere prva naloga je, zagotoviti resnične dem okratične 
odnose v svoji državi. Vprašanje je, če je  to  res socialistično 
opredeljena stranka, ko  pa vodilne funkcije opravljajo ljudje z
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dokaj m račno  preteklostjo, s k a tero  se nekateri celo javno 
eksponirajo in jim  ni nič mar za tegobe in hude čase, ki jih  je 
prinesla njihova zavestna opredeljenost v tridesetih  in štiridesetih 
letih. Deželni glavar Koroške je  bil svoje čase Hitlerjev m ladinec, ki 
je  s k ljukastim  križem  na prsih korakal v boj za uresničitev ciljev 
svojega fuehrerja. Sama država p ro ti takšnim  izjavam sploh ne 
reagira, k ar ni nič posebnega, saj še m arsikatero pozicijo v stranki 
in vladi zaseda človek, k i se s takšnim i ali drugačnim i izjavami 
kljub vsemu zaenkrat še noče javno hvaliti. V sekakor je  pa odraz 
"vsega tega politika sosednje države do slovenske manjšine na 
K oroškem , kateri niso priznane sedaj že tako znane osnovne 
pravice.

Toda v Avstriji so tudi resnično svobodne dem okratične sile, 
ki bi m orale kon stan tn o  nastopati p ro ti vsem pritiskom , k i jih  
ekstrem isti tako vztrajno vršijo na naše rojake na K ordškem . 
Vendar vse bolj se mi zdi, da je  tam  čez nekaj gnilega, saj se malo 
kom u zdi smiselno vsaj opozoriti na te pereče problem e, če pa 
nekdo stori ko rak  naprej je  enostavno odrezan. To pa pom eni, da 
ni nobene demokracije, da ni na oblasti celovita socialistična 
stranka, am pak je  to  v svoji globini zajeta bolj nacional . . .  pa 
čeprav zaenkrat še neuradno. Ni se treba bati , fdeče poplave44 (po  
župniku), saj je  jasno, da se vztrajno in z vse hitrejšimi koraki 
približuje sivorjava jai,i pa, če hoče te  črna poplava ob podpori 
tistih, ki so jo  nekdaj že naredili, pa še vedno ne mirujejo.

T udi socialistično usm erjeni študentje bi se m orali boriti proti 
razraščanju dem okracije tu jih  vplivov predvsem na Koroškem, saj 
je  sigurno, da n iti oni, če so res socialistično usm erjeni, niti 
svobodne dem okratične sile, ne m orejo ostati ravnodušne do vse 
ostrejšega razm aha nacionalizm a in ne na koncu  profašizm a v 
Avstriji. Morajo pokazati^ da v njihovi vladajoči stranki ni vse tako 
gnilo k o t sicer izgleda in da še ni p repozno za ukrepe, je  pa brez 
dvoma že skrajni čas. Jugoslovanska vlada in vsi narodi Jugoslavije 
izražajo vso podporo  vsaki napredni akciji usmerjeni p ro ti borbi za 
asimilacijo slovenskega življa na Koroškem . V endar je  kljub temu 
treba priznati, da tudi naša vlada ni storila vsega, saj v nasprotnem  
prim eru ne bi b ilo  po trebno  vnovič koristiti standardne in splošno 
znane diplom atske p o ti, ki k o t je že znano, ničesar ne prem akne iz 
mrtve točke. >

Koroške Slovence hočejo  na vsak način  prešteti, čeprav oni 
tega ne bodo in ne smejo dovoliti. V zadnjem  času je bila zopet 
ustanovljena pri avstrijski vladi, to k ra t .p o seb n a  kom isija44, ki bi 
naj opravila to  nalogo. Preštevanje ima svoj cilj. Vsak Slovenec na 
Koroškem  bi lahko postal tudi številka (npr. 0003614 — k o t je bilo 
nekje na Poljskem pred več ko t tridesetim i le ti). Potem  bi morali 
sčasoma zače ti nositi na kakšnem  rokavu trak te ali one barve, 
mogoče z rdečo zvezdo, nadaljnja razlaga ni več po trebna , saj je 
jasno, kam  to  vodi.

Zgoraj našte ta  dejstva nam  zgovorno pričajo kolikšna je 
eskalacija nacionalističnih in profašističnih elem entov v naši 
neposredni bližin i, k i se znova hočejo  povrniti nazaj in doseči 
staro, klavrno slavo. Kakšna poplava torej res grozi, če ne 
sivo-ijava?

BOJAN KOVAClČ

Seminar Ljubljanskih študentov
V hotelu  Delfin v Poreču je  bil 28. 1. in 2. februarja seminar, k i g a je  

organizirala UK ZSMS iz LVZ, na katerem  pa je  sodelovalo tudi- osem 
študentov članov predsedstva VK ZSMS MVZ.

Namen seminarja je  bil predvsem izm enjati stališča in m nenja ter 
oceniti delo UK ZSMS -  posredno iz tega pa  je  sem inar dobil tud i druge, 
širše dim enzije. Predvsem smo se študentje na tem seminarju pogovarjali o 
problemih, na fakultetah , k i jih je  treba reševati ne Samo v 0 0  ZSM, ampak 
tudi na drugih forum ih, čeprav bi m orali v tem tren u tk u , na večino 
postavljenih vprašanj, že imeti odgovore. Mogoče smo študentje m arsikatero 
аксџо napačno  zastavili ozirom a b i jo  m orali drugače reševati in prav zato je 
bil seminar v tem tren u tk u  zelo pom em ben.

Teme seminarja so bile dokaj splošne in seveda niso mogle pokriti ‘ 
celotnega področja , ki bi ga hoteli odpreti, bile pa so takšne, ki so v tem 
trenutku najbolj aktualne. Poudarek je  bil predvsem na delovanju 
organizacije k o t take in pa konkretizaciji le-tega, to  je  uresničevanju ustave 
na univerzi, sprejem anju zakona o  visokem šolstvu, b itk i za samoupravne 
socialistične odnose, b itk i za to , da študent ko t študent resnično postane 
subjekt vzgoj no -izobraževalnega procesa na univerzi in v ostalih 
visokošolskih zavodih. Pri vseh procesih naj študent aktivno in kreativno 
sodeluje in naj bo  zanje zainteresiran, naj z njimi živi, naj od njih nekaj hoče 
in pričakuje.

Na seminarju je  bila obravnavana tudi m ednarodna problem atika, 
predvsem zaradi aktualnosti v tem  tren u tk u , posebno še aktualnost 
manjšinske problem atike naših zamejcev v Avstriji, na Koroškem in v Italiji.

Sem inarje torej tem eljil na pogovarjanju, saj na sem inarju ni bilo dolgih 
uvodov in predavanj, am pak so bile odprte  diskusije, na katerih je  prišlo 
predvsem do izmenjave mnenj in stališč, registracije problem ov v določenih 
sredinah in njihovo reševanje, k i so dali razgibano in konstruktivno obeležje 
seminarju študentov v P oreču  (v h o telu  Delfin!? ).
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Solženicin - še  enkrat ne razum em . Na žalost vašega citata res nisem imel čast razum eti, 
k e r sem ga prvič videl, k o  smo prejeli vaše pism o. Pravilni c itat se 
nam reč glasi:

k o m e n t a r  k  Č l a n k u  t o v , m i t j a  ž i t n i k a  „ s o l ž e n i c i n
RAZKRIVA SLABE RAZM ERE" KATEDRA, 17. 2. 1975, št. 6

Uvodoma želim posebej povdariti da se ne nameravam spuščati v 
polem iko o tem , koliko je  Soležnicinov prikaz političn ih  razm er v SZ 
objektiven in koliko ne, verjetno pa tud i ne posedujem  dovolj informacij da 
b i lahko o tem karkoli avtoritativno rekel.

Začel bi tam , kjer je  tov. Ž itnik končal; nam reč pri Levstikovih 
preroških besedah, če  se ne m otim  zvenijo nekako takole; TRD BODI 
NEIZPROSEN MOŽ JEKLEN, KADAR JE  TREBA BRANITI C a STI
n a r o d u  in  r o d u  s v o j e m u .

Treba je  ločiti pojma narod oz. rod in država. N arod je  ime za določeno 
populacijo ki so j i  skupni jezik, običaji, tudi biološke karakteristikyetc. 
Država pa je  določena organizacija, k jer im a neka plast v svojih rokah oblast 
pod kakršnokoli krinko ali brez nje. N ikakor ne m orem o istovetiti naroda z 
državo. Se manj interese države -  oz. interese neke stranke, k i je  na oblasti, 
z interesi celega naroda! In če tov. Ž itnik mimogrede priznava, da je  m orda 
preostro razum el oz. kar je  še bolj žalostno da ni razum el n iti našega dobrega 
Levstika. Ce Solženicin danes v tujini govori zoper oblast SZ to  še zdaleč ne 
pom eni, da se je  distanciral od  svojega naroda. Celo obratno  in v skladu z 
Levstikovim geslom. Zaradi svoje ljubezni do naroda se je  bil prisiljen 
um akniti pritiskom  oblasti 'oz. ga je  ta  sama izločila. Ali bi naj m olčal? Naj 
bi zatajil svoje prepričanje? Naj b i se uklonil? K om u v prid? Oblasti? 
Narodu?

Menim, da je  bistvo vsake um etosti, zlasti pa besedne um etnosti, 
odkrivati resnice o človeku, in okoli njega. Gre za resnice take vrsta o 
katerih  nam niti zgodovina, n iti filozofija, ne psihologija, ne katera  koli 
druga najminucioznejših ved nikoli n ič ni mogla reči. Da so te resnice 
determ inirane z osebnostjo um etnika je  popolnom a jasno  in norm alno; saj je 
celo Einsteinova resnica o svetlobni h itrosti ko t naj višji m ožni h itro sti v 
vesolju determ inirana z njegovim miselnim svetom, danes s e j i  zoperstavljajo 
resnice drugih znanstvenikov v obliki gravitacijske h itrosti (to je  Einstein 
sploh zanikal). S to  kom paracijo hočerr) samo prikazati m oč subjektivnosti 
in pa povdariti da objektivnosti sploh ni.

Meflun da nihče, k i je  prebral že kako Solženicinovo knjigo, posebno pa 
ne če jih  je  prebral že več i ni samo čisto  naključno gledal neke TV oddaje, 
ne m ore ničesar o č ita ti Solženicinu k o t um etniku in čjoveku. In kon čn o  je  
treba vedeti da Solženicin tudi vselg nastopa k o t um etnik. Resnic je  toliko 
kolikor je  ljudi. To je  eno spoznanje. Drugo pa je  tisto , k i so ga imeli in ga še 
imajo vsi veliki ustvarjalci; resnica je  ena sama. Ta resnica je  sestavljena iz 
neštetih drobnih resnic in je  absolutna. Vsaj ustvarjalec -  um etnik jo  gleda s 
svojega aspekta itako ujame le določene njene dimenzije -  toda zaradi tega 
ni ona n ič manj resnična. Resnica pa je  edina stvar, ki j i  um etnik mora 
služiti -  za vsako ceno. Kdor se svoji resnici odreče, se odreče vsaki resnici. 
Kdor se od reče  svoji resnici, ker je  ta  v nasprotju  z resnico, nekoga drugega 
ta 'iz d a  samega sebe in s tem zada svoji osebnosti sm rtni udarec. Do sedaj 
tega ne m ore Solženicinu nihče o č ita ti in prepričan sem da m u tu d i nikoli 
ne b o  m ogoče. Božo Merc, II. Ir.

Pod gradiščem 5 a, Maribor

ODGOVOR KULTURNEGA UREDNIKA KATEDRE „KOMEN
TA RJU  “TOV. BOŽA MERCA!

Upam , da tov. Merc ne bo hu d , ker fo tokopijo  njegovega 
„K om entarja41 objavljamo v celoti, čeprav tega ni izrecno želel. 
Toda vsak odgovor, k i ustreza norm am  uredniškega odbora, 
objavljamo nesprem enjen in fo tokopiran .

K er se „K om entar" nanaša na moj članek v K atedri, b i rad na 
k ra tko  nanj tudi odgovoril. Ne bom  se spraševal, ko liko  je  
kom entar m ojem u članku potreben , am pak se bom  omejil na 
vsebino pism a tov. Merca. Tov. Merca pa prosim , če b i imel še 

kakšen kom entar na moj odgovor njegovemu „K om entarju", da bi 
brušenje misli ostalo v stiku med nam a, k e r se študentski list 
K atedra ne m ore in ne sme spuščati v polem ike, ki lahko trajajo  v 
nedogled. Vse naslednje ,k o m e n ta r je "  naj tov. Merc, ali kdo  drug, 
ki bo  imel enake kom entarje , naslovi na avtorja članka in to  potem  
ostane n jun  dialog. Le v skrajnih prim erih, če uredniški odbor 
sprejme objavo, lahko polem ike polnijo strani Katedre.

ODGOVOR;

Čeprav verjetno moj odgovor ni več vezan na moj članek, ker 
tov. Merc pričenja tam , kjer sem jaz  konča l, in se skoraj nim am  
pravice m ešati v subjektivni odm ev mojega članka pri 
posam eznikih, naj mi bo  dovoljeno, da osvetlim  nekaj stvari, na 
katere m oram  odgovoriti.

K ot ku ltu rn i urednik cenim  vsak prispevek, k i prispe na naše 
uredništvo pa čeprav se prispevek osebno nanaša nam e. Toda tov. 
Mercu zamerim:

1. vsak članek se lahko piše le tak ra t, ko  je  do po tankosti 
argum entiran in dodelan. Težko s e je  nam reč spuščati v dialog, če 
nekdo že na zače tku  članka prizna, da za svoje trditve nima dovolj 
inform acij, čeprav so te  dostopne (če  ne druge, zadnja št. Naših 
razgledov).

2 . Če že nekaj c itira te , tov. Merc, naj bo  c itat originalen, ne 
pa prirejen za pozicije, iz katerih  si upate zatrjevati, da istih citatov

T rd bod i, neizprosen, m ož jeklen , 
kadar braniti j e časti in pravde 
narodu in jeziku  svojemu!

(F . Levstik:Tugom er) 
(m onolog glavnega junaka sinu R astku)

3. V svojem članku niti enkrat ne uporabljam  pojma država, 
am pak pojem dom ovina, kar je  po  m ojem  mišljenju č isto  nekaj 
drugega.

Na preostali del „K om entarja" odgovarjam še kar s citati, ker 
upam , da boste vi, tov. Merc, dobro  razum eli te citate, če ž e ja z  ne 
razum em  niti Solženicina niti „ n a š e g a  starega Levstika",

K dor ima
pošteno srce in ljubiti m ore, 
prodajati in menjavati ga 
ne smeje lani nem škem u in letos 
sloveп ж emu rodovi, a ni danes 
ljubiti rodno  svojo m a te r ,ju tr i 
tujinski vreči se v naročje tuje.

(G rozdana iz Levstikovega Tugom eija)

Zadnji stavek vašega kom entarja pa je , na žalost, že zanikan; 
samo malo prisluhnite kom entarjem  o Solženicinu preteklega in 

letošnjega le ta , pa boste to  tudi sami ugotovili (Boell, NR).
Mislim pa, da v celotnem  svojem članku nisem n iti enkrat 

trdil, da Solženicinova um etnost ni priznana,1 cenjena in dobra. Za 
ta problem ste tako sami pravilno ugotovili, da lahko vsak p o  svoje 

ocenjuje slična dela, zato ni ene same veljavne resnice. Ne gre torej 
propagirati svoje resnice samo zato , ker si p repričan , da je  ta  tvoja 
resnica resnično edina.
Upam , da bova kljub kresanju mišljenj ostala še naprej prijatelja, 
zato se še kaj oglasite. Dovolite m i, da k o n čam  ponovno s citatom :
Ne varaj sam se, varati ne daj se 
(sovražniku) . .  .

(F . Levstik: T ug o m er-m o n . gl. junaka sinu)
m itja žitnik

ota MARELA
P o d  n o to  „ T o ta  m are la“ se je v M ariboru  p onovno  p riče la  k ab are tsk a  

d ejav n o st. N e b i m ogel nap isa ti, kdaj se je  zače la  in kdaj je  p ren eh a la . 
Dejstvo je, da se je  le našel n ekdo , k i  bo  po Ježk u  in P odkra jšku  spravljal 
nase ljud i v sm eh. N ekdo, k i b o  znal p re b u d iti resne in  m rke, z 
vsakodnevnim i težavam i zakrite  o b raze . K abaret je  doslej, k o t tu d i popre j, 
o d v rača l ljudi od  n jihov ih  osred n jih  p rob lem ov  in jih  zabaval s p ro b lem i 
vseh, seveda v m alce p rik ro jen i oblik i. Mislim^ da je  to  ed in a  in prava p o t .  
P ohvaliti m oram  av torja  V inka Šim eka, k i resn ično  zeli na čim  bolj p rep ro st, 
d o m ač  te r ip ro šč e n  n ač in  zabava ti gledalce in poslušalce, brez vsiljevanja 
m nenj in m isli d rug ih . A v to r im a v sekakor težko, nalogo, saj b o  m oral v edno  
b iti nov , izv iren  in  ak tu a le n .

Brez dvom a nam  je  te  v rste  zabave p rim a n jk o v a lo . Ne sam o to , p rišlo  je 
do  tega, da se n iti sm eja ti ne znam o v e c . Ko pa se sm ejim o, gledam o, da se 
m«| o c e  ne  sm ejim i glasneje k o t naš sosed . N e znam o se sp ro s titi.

Da pa se ljudje  želim o sm ejati, kaže  dejstvo, da so b ile v sto p n ice  vedno 
razp ro d an e  že najm enj ted en  dn i popre j. K abaret dobiva zo p e t svojo pravo 
veljavo in prav  je  tak o .

Imji pa ta  k ab a re t tu d i tem n o  stran , k i se sicer pojavlja sam o v obrisih . 
U pam , da bo  izbrisana še p reden  se bo  prav pojav ila . Snobizem .

Na en i izm ed p redstav  je  b ilo  re č e n o : „Kaj je  s k u ltu ro ?  “ O dgovor je  
glasil; „Tvoj p re ran i grob vag ab u n d "  (zapeto  seveda na p o zn an o  m elod ijo  o 
V agabundu} . Oglasil se je  sm eh, kakršnega na te h  p red stav ah  še n isem  slišal. 
Kaj je  izrazaval, ne vem , vem  le to, da me je  zelo m o til . B il je  snobovsk i 
sm eh , tis tih  snobov , k i vedo  le to , da je  k u ltu ra  zaradi k u ltu re  sam e, d a je  to  
razstava  n a jraz ličnejših  o b lik : in  ne d a je  tisto , k a r  b o g a ti č loveka . . .

Če b i ta k ra t sta l na  o d ru , bi j ih  vprašal: „T ovarišk i, kaj pa vi n a red ite  za 
k u ltu ro ?  “

Kljub tem u, da sem  sedel v trin a js ti v rsti, sem m islil v s ta ti .
Je že res, da s to  trd itv ijo  p o b ijam  pre jšn ja  dejstva, da m oram o m anj 

pes im is tično  g ledati in se p re p u s titi to k u , k i ga vodi k a b a re t.
Je  pa tu d i  res, da za bo ljši „ s ta n d a rd "  delam o vsi, za k u ltu ro  pa  jih  

m o g o če  dela 1 /1 0 0 . In  še ti zato, ker jim  je  to  služba . V seh o sta li 9 9 /1 0 0  pa 
zahteva od n je vse, daje pa „ n ič " .

R azm islite  m alo  o  tem , da ne b o m o  im eli še več snobizm a, saj g a je  že 
na  k o n c e r tih  in v g ledališču  dovolj (d a  m orda  ni treb a  reč i, da so b ili to  eni 
in istO.

T orej „ T o ta  m arela"  im a v M ariboru  p rih o d n o st, u p am , da jo  bo 
izk o ristila  v svoj prid .

Pom islim o na  to , k a r m alo  ljudi verjam e, pa je le res; da je  k a b a re t tud i 
k u ltu rn a  prvina, b rez  k a te re  je  k u ltu ra  p razn a  in h lad n a .

Lojze K lem enčič



Odgovor na javno pismo
Spoštovani tovariš urednik? ,

N a javno pismo tov. Marjana Vuka in postavljena vprašanja odgovarjam 
in prosim , da objavite naslednje:

1. Po investicijskem program u iz leta 1971, ki ga je  sprejel svet 
združenja visokošolskih zavodov v M ariboru, je  bilo pritličje  študentskega 
paviljona nam enjeno za zajtrkovalnico, kuhinjo  (čajno kuhinjo) in 
večnamenski prostor. Po iniciativi izobraževalne skupnosti SR Slovenije iz 
meseca julija 1973 b i se naj organizirala prehrana za študente sam ostojno, 
neodvisno od dijaških dom ov. Na sestanku dne 7. septem bra 1973 je  bilo v 
p risotnosti predstavnikov izvršnega odbora skupnosti študentov MVZ, 
združenja m ariborskih visokošolskih zavodov, m aterialne kom isije pri istem, 
domske skupnosti in uprave dom ov sklenjeno, da se čajna kuhinja razširi v 
takem  obsegu, da  bo  m ožno pripravljati hrano za po trebe študentov, 
istočasno pa je  bil sprejet sklep za gradnjo jedilnice k o t večnamenskega 
objekta.

Uprava dom ov je  že takrat opozarjala, da razširjena kuhinja ne bo 
zadoščala za potrebe študentskih-dom ov.

S sklepom sveta združenja m ariborskih visokošolskih zavodov z dne 28. 
12, 1973 je  bila na študentske domove prenešena skrb za razširjeno 
reprodukcijo celotne oskrbe študentov, s sklepom z dne 25. 2. 1974 pa je  
bilo ugotovljeno, da je  izobraževalna skupnost SR Slovenije že jeseni 1973 v 
zvezi s prvo razširitvijo kuhinje prevzela tild i sofinanciranje večnamenskega 
objekta.

Zbor delovnih ljudi je  dne 18, 4. 1974, svet zavoda pa 24. 4. 1974 
sprejel sklep o razširitvi kuhinjskih zmogljivosti in prostorni razširitvi v bivšo 
jedilnico. Stroški gradbene preureditve kuhinje (rušenje in gradbena dela) so 
znašali 18.406,40 din.

2, Sedanji objekt telovadnice je  bil po  investicijskem program u iz leta 
1973 predviden k o t jedilnica, k i bi bila s pokritim  zidanim  hodnikom  
povezana s kuhinjo. Predvidena povezava je  odpadla.

Projektant sedanjega večnamenskega ob jek ta  je  gradbeno podjetje 
STAVBAR -  TOZD projektivni biro v M ariboru. Dne 15. novem bra 1973 so 
študentje, predstavniki združenja m ariborskih visokošolskih zavodov in 
domske uprave ter p ro jek tan t sklenili, da se projekt novega poslopja 
spremeni v višini, da bo v prostoru  om ogočeno igranje košarke in odbojke.

3. Kasirni stroj ali pravilno registrirna, blagajna je  bila nabavljena zaradi 
poenostavitve in pocenitve poslovanja. Uporabniki družbene prehrane v 
dom u so odklonili sprotno plačevanje obrokov hrane in dali prednost 
nakupu blokov. Zaradi tega bo registrirna blagajna koristno  uporabljena v 
drugi enoti.

4. Celotno investiranje, počenši od  investicijskega programa iz leta 
1973, je  bilo javno in so v vseh fazah sodelovali in soodločali tudi 
predstavniki študentov. Med izvajanjem investicije napravljene spremembe so 
posledica sprem enjenih okoliščin.

Glede vprašanja odgovornosti se naj pisec tov. Marjan Vuk obrne na 
pristojne družbene in državne organe.

Glede prehrane in varčevanja ne želim posebej odgovarjati in opozarjam  
na sestavek študenta Janja Siranka ob 10-Ie tn ic i,k ije  bil objavljen v Katedri 
št. 6 z dne 17. februarja 1975, in v katerem  pisec ugotavlja, da je  hrana v 
kuhinji dobra in poceni in da lahko študentje preko svojih predstavnikov v 
celoti vplivajo na jedilnik.

Prizadeval si bom , da bo delovna skupnost študentskih domov v 
Mariboru v kratkem  podala širšo inform acijo o vseh nakazanih in  drugih 
problem ih in vas že danes prosim , tov. urednik, da to  inform acijo objavite.

Maribor, 4. m arča 1975
KAREL KOREN, 

d irek tor zavoda študentskih dom ov v M ariboru

Bralce obveščamo, d a je  pom otom a izpadlo ime avtorja Revolucija teče 
dalje, objavljenega v prejšnji številki Katedre. Diskusijski prispevek na 
seminarju v Vidmu je  podal dr. Vladimir B račič . Za neljubo pom oto se 
opravičujem o.

Je družbena 
intervencija potrebna?
Smo v obdobju uveljavljanja načel nove ustave, uvajanja naših skupnih teženj 
in želja v prakso. Pa ne le to . To obdobje ima še širšo form ulacijo -  ne le 
uvajanje ustave v življenje, pač pa tud i širši družbeni akciji pri povezovanju 
družbenih subjektov na  podlagi družbenih dogovorov in sam oupravnih 
sporazum ov. In ne smemo se slepiti! Vse ka r je  dobrega, ka r pospešuje razvoj 
in predvsem vse, kar podjetja razum ejo in uvedejo v prakso, pride z vrha, od 
tistih, k i vodijo politiko našega razvoja. Mislim, d a je  bila njihova politika 
doslej pozitivna. Naši vodstveni organi so m orda z nekaterim i ukrepi le 
preveč pohiteli, ke r se še predhodni niso v dovolj ni m eri realizirali, vendar se 
m oram o zavedati, da nas vodijo k  socializaciji in hum anizaciji naših 
sam oupravnih odnosov, ki so res na začetku izgradnje.

Pa je  tako?
V današnjem stadiju razvoja je  ta  direktivna po t potrebna in pozitivna, 

saj lahko z večjo težo .zahteva akcijo v širšem družbenem  prosto ru  in s tem  
daje vedno nove kvalitete našemu družbenem u razvoju.

IN ZAKAJ TAKO?
Če se povrnemo v bazo, v delovno organizacijo, k i realizira vse sklepe 

(ali bi vsaj m orala), lahko ugotovim o le-to, da bi ne bilo potrebe po  družbeni 
intervenciji, če  bi se tam ne nahajali še ostanki adm inistrativno — 
birokratskega gledanja na delitev samoupravljanja. In kdo  deli 
samoupravljanje? Najbrž ne bi smel n ihče, vsaj neposredno ne sme nihče 
delavcem deliti in omejevati njegovih samoupravnih pravic. Pa je  tako!

Poglejmo na osnoven problem , na delitev b ru to  osebnih dohodkov. O 
tem razpravljajo na raznoraznih zborih delovnih ljudi, tam , k jer je  m nožična 
prisotnost z veliko leporečja, a navadno brez konkre tnosti -  na k ra tko  -  
delavec nim a vpogleda v delitev b ru to  osebnih dohodkov, n iti se p o  navadi 
ne zaveda svojih pravic pri tej delitvi, k a jti b ru to  OD se še vedno dele brez* 
njegovega vpliva, v enem , centralnem  m estu v delovni organizaciji. Preiti 
m oram o na sistem izplačevanja b ru to  OD in nato  -  da bodo delavci 
neposredno plačevali davke in prispevke. Pri tem  bo delavec imel ptavico Oci 
jo  ima v zameglenem smislu tudi sedaj) zahtevati od nosilcev dela njegovih 
sredstev (krajevne skupnosti, občine, S IS .. . )  -  k i se bodo zavedali, da je  
njihova bodoča pozicija odvisna od tega, ali so delovnim ljudem  zagotovili 
obseg storitev in kvaliteto , k i so jim  jo  obljubili, ko  so sredstva zahtevali.

In pri tem  je  zopet potrebna ostra  družbena intervencija, k i bo 
pokazala tistim , ki ne m orejo spregledati, da je  m ožen in edini nosilec 
razvoja naše sam oupravne socialistične družbe delavec.

m arjan vešnar
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BRUTO, BRUTUSE MODERNI
i . .

Država je  pač tista  tvorba, ki potrebuje študenta. Ne, da študent ne bi 
potreboval države, predvsem njenega denaija, toda resnično je  v svobodni 
deželi študent zelo odvisen od svobodne volje države in njenega aparata.

„Vsakem u prebivalcu m oram o om ogočiti izobrazbo!" Vsako 
om ogočanje izobrazbe, predvsem študija, če  je  to  osnovna po t pridobitve 
izobrazbe, pa je  odvisno od gm otnih težav individuum a.

Pa je  B ruto, Brutuse m oderni srečal vrača, k i m u je  na dolgo 
prigovarjanje le razkril um etnost nevidnosti in m ožnosti prisluškovanja. 
Bruto, Brutuse nevidni pa je  izkoristil priložnost in se je  sprehodil p o  glavah 
odgovornih in odlučujočih  ljudi. Se tako skrito misel je  ujel, ker se je  podil 
po  vseh možganskih zavojčkih, če  je  le kje zapazil kakšno skrito misel.

„Vsakemu prebivalcu m oram o om ogočiti izobrazbo!" Brutuse se je  
odločil, da bo  takoj skočil v glavo tega tako  vstrajnega zagovornika 
človeških pravic. Čim je  vstopil, se m u je  zazdelo, da nekaj ni prav na svojem 
m estu, ker so vsi možgani skoncentrirani na eni strani glave. Na drugi strani 
brezzračnega prostora glave se je  b oho til in dolgočasil velik pajek, k i je  
spletel ogrom no m režo. Pa je  Brutuse stopil najprej k  njemu.

„O prostite tov. Pajek, smem zastaviti nekaj vprašanj."
„Izvo-o-l-i-t-e," je  zazehal pajek, ne da bi odprl oči.
„Smem vprašati kaj delate tukaj? “
„Sm ete ," je  na k ratko  odgovoril pajek.
„Kaj pa delate? “
„Č akam ."

„Kaj pa čakate? “
„H rane."
, .Kakšne hrane? "
,,Ki mi jo  bodo prinesli."
Pajek se je  še bolj om otal v svojo m režo, da b i m u bilo čim  bolj 

udobno.
Čas je  tekel, preteklo  je  nekaj mesecev in pajka so hranili samo s sveže 

ulovljenimi nagimi m uham i, da se je  ubošček pričel neznansko debeliti. Od 
časa do časa se je  v njegovo m režo ujela kakšna ubegla misel lastnika glave.

Svetleči se projektil se je  zaletel v m režo. Pajek je  z eno nožico strgal 
idejo in jo  vtaknil v poseben m agnetofon:

„Vsakem u je  po trebno  om ogočiti izobrazbo. (Predvsem m ojem u sinu, 
ki študira v Parizu. Dobro tovarišica Obilna, tudi za vašega se b o  našlo 
kakšno sredstvo, da bo  lahko ko n čal šestletno šolo v Londonu, toda ali ni 
tista samo dve-letna. Dobro, dobro , saj moj sin tud i potrebuje že šesto leto 
za štiriletno šolo. Saj veste težave z jezikom  itd .)

Možgani lastnika glave so bili že popolnom a stisnjeni na rob  
brezzračnega prostora. Pajek mi je  razložil, da bo njegova naloga km alu 
opravljena, kajti možgani so že stisnjeni na tisto  m ejo, k jer lahko samo še 
sprejemajo tu je misli, za svoje pa nim ajo več prostora.

„Da, tovariš nadrejeni, moj sin ne m ore dobiti pom oči v višini 6000 , 
ND, ampak samo v višini 4000 ND. Razumem tovariš nadrejeni, Razum em , 
ne reče se več: Vsakem u je  po trebno  om ogočiti izobrazbo am pak, 
om ogočiti jo  m oram o tistem u, k i jo  potrebuje. Razum em  tovariš nadrejeni, 
tistem u, ki je  potreben. Če ni sredstev pač se naj ne izobražujmo. Razum em  
tovariš nadrejeni." B ruto, Brutuse m oderni je  lepo prosil tov. Pajka, da bi se 
preselil v njegove možgane, toda pajek je  tako zaseden, da se bo lahko naselil 
v Brutusovih možganih kom aj čez 20 let, ko  bo  opravil z v sem i. .  -  a jt

OBVESTILO BRALCEM
Vsem bralcem  se opravičujemo, ker je  prejšnja številka Katedre izšla z 

zakasnitvijo. Material za objavo smo sicer oddali v tiskarno že 7. februarja, 
Katedra pa je  izšla šele 20. februarja. Na uredništvu se trudim o, grebemo, 
kregamo, tepem o,, da čim ptej zberemo material, pa nam žil tiskarna zbije 
aktualnost in pravočasnost, ko teksti ležijo nenati& ani. Toliko v vednost in 
razumevanje.

Uredništvo Katedre
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ЗОРУА 'J I ЈЕGROZNI SCHK PODREDIL

НЕ.НЕ.НЕ! TO JE 
HOJE NAJSK RIV NE JSE  
SUPEROROŽJEI


